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MESAČNÍK OBČANOV MESTA NOVÁ BAŇA A OKOLIA Y

Prijatie darcov krvi – držiteľov zlatej a diamantovej 
Jánskeho plakety, tiež medaily Jána Kňazovického

Daruj krv, daruješ život… Často opakovaná
veta, ale v našej rýchlo fungujúcej, 

modernej a technicky vyspelej dobe, kde sa táto 
tekutina nedá ničím nahradiť, je stále aktuálna  
a pravdivá.

V stredu 27. marca sa konalo slávnostné 
popoludnie oceňovania bezpríspevkových 
darcov krvi. Akt vzdania úcty a poďakovania 
patril všetkým, ktorí darujú to najcennejšie.

Darcov ocenili prednostka Mestského úradu 
Nová Baňa Ľudmila Rajnohová, dlhoročný 
organizátor Novobanskej kvapky krvi Ľubomír 
Snopek a Karin Hölczová, riaditeľka Územného 
spolku Červeného kríža v Žiari nad Hronom.

V príhovore zaznelo: „Zvlášť cenné je to, že  
v tejto neľahkej dobe, keď sa prosté ľudské 
vlastnosti dostávajú častokrát na okraj záujmu 

človeka, sú medzi nami ľudia obetaví, skromní  
a ľudskí. Žijeme zložitý čas, keď si ani 
neuvedomujeme, ako letia dni a roky. Kvapka 
času je ako vzácny drahokam na ľudskej dlani.  
A na tých vašich dlaniach sa jagá tisíc 
drahokamov. To ony osvecujú vaše tváre ako 
znak vašej obetavosti a humánnosti.

Nie všetci zdraví ľudia sú ochotní poskytnúť 
svoju krv tým, ktorí ju potrebujú na záchranu 
života. Vy sa radíte medzi tých, ktorí sú príkladom 
aj pre ostatných spoluobčanov. Váš humánny čin 
je posolstvom okoliu a zároveň aj apelom pre 
mladšiu generáciu. Odvtedy, čo ľudstvo spoznalo 
možnosť záchrany života transfúziou krvi, 
potreba darovať krv druhému je a ostane vždy 
aktuálnou. Práve v tom je veľkosť vašich činov,  
v tom je vaša osobná veľkosť.

Som rada, že vám môžem 
vyjadriť svoj obdiv, úctu a vďaku za 
nezaplatiteľnú hodnotu vášho daru, 
za ľudskosť, lásku k človeku, za 
návraty zdravia mnohých, ktorí sú 
na darovanú krv odkázaní.“

Odovzdaných bolo 30 ocenení: 
Diamantová Jánskeho plaketa: 

Miroslava Kováčiková
Zlatá Jánskeho plaketa: Ing. Iveta 

Jančeková a Roman Kocian
Strieborná Jánskeho plaketa: 

Mgr. Eva Adamcová, Ing. Peter 
Budinský, Ľuba Ditteová, Gregor 
Galeta, Ing. Martin Holý, Matúš 
Hrmo, Ing. Peter Kováč, Martin 
Kožina, Mgr. Martin Mikuška,  

Mgr. Jana Potocká, Matej Randis, Branislav 
Šuštek, Barbora Verešová

Brondzová Jánskeho plaketa: Jozef 
Brodziansky, Patrik Čakloš, Ing. Jozefína 
Kasanová, Miroslav Petráš, Ľudovít Polnišer,  
Bc. Ladislav Šidlo, Ing. Marek Šipikal, Vladimír 
Švoňava, Ing. Jozef Tencer, Anna Tužinská, 
Marcel Tužinský, Mgr. Ingrid Volfová, Patrik 
Zelinka, Vladimír Adamec.

Nikdy neviete, komu ste zachránili život. 
Možno obdarovaný nakupuje vedľa vás  
v predajni, alebo sedíte vedľa neho na kultúrnom 
podujatí. A on – ona je vďačný/á niekomu 
neznámemu…

Ďakujeme!
Mgr. Ľudmila Rajnohová, prednostka MsÚ
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INFORMAČNÝ BLOK PRIMÁTORA / KULTÚRA
Poznáme výšku finančných 

prostriedkov v rezervnom fonde

Na rokovaní mestského zastupiteľstva 3. 4. 2024
bol prerokovaný záverečný účet za rok 2023.  

Prostriedky z predchádzajúceho roka 2023, ktoré tvoria 
prebytok, sa preniesli do rezervného fondu. V roku 2023 

sme mali špecifickú situáciu. Čerpali sme eurofondovú dotáciu s názvom 
FAST-CARE, ktorá sa týkala pomoci samosprávam pre odídencov  
z Ukrajiny.  Konkrétne naše mesto mohlo z tejto výzvy čerpať takmer  
450 000 EUR. Časť z týchto prostriedkov sme v roku 2023 spotrebovali na 
uhradenie povinného plnenia zo súdneho sporu týkajúceho sa výstavby 
kanalizácie na ulici Kamenárskej, ktorý sa začal už v roku 2012. V roku 
2023 sa tento súdny spor kompletne ukončil, čo znamenalo pre nás 
povinné plnenie platieb stanovených súdom. V zásade sme v súdnom 
spore neuspeli v plánovanom rozsahu a súd uznal výšku škody aj ušlý zisk 
v istom rozsahu pre žalobcu, v dôsledku čoho muselo mesto uhradiť tieto 
povinné platby. Časť prostriedkov z eurofondovej výzvy FAST-CARE sa 
tak spotrebovala, ale aj napriek tomu nám z výzvy zostalo 350 000 EUR. 

Do rezervného fondu sme zároveň boli schopní vyčleniť aj prostriedky, 
ktoré sa rovnajú objemu financií, ktorý bol poskytnutý samosprávam 
vďaka vytrvalému vyjednávaniu ZMOSu s Ministerstvom financií SR,  
a v schéme 0,80 EUR na 1 obyvateľa nám boli poskytnuté ako kompenzácia 
vysokých cien energií v roku 2023 vo výške takmer 90 000 EUR. 

Za rok 2023 nám školy a školské zariadenia vrátili nespotrebované 
finančné prostriedky v celkovej výške 138 000 EUR. Súčtom týchto súm 
sme do rezervného fondu preniesli takmer 600 000 EUR. 

K tejto sume je potrebné pripočítať aj zostatok finančných prostriedkov 
z investičných akcií, ktoré neboli zrealizované v roku 2023, čo bolo v sume 
takmer 160 000 EUR. 

V roku 2023 sme dokázali tiež ušetriť na personálnych nákladoch, čiže 
mzdách a odvodoch takmer 155 000 EUR, a na energiách voči plánovaným 
prostriedkom sme ušetrili vďaka dôrazu hlavne na zníženie spotreby viac 
ako 30 000 EUR. Súčtom teda rezervný fond predstavuje čiastku  
1 284 000 EUR, ktoré budú k dispozícii na rozvoj mesta v roku 2024. 

Na mestskom zastupiteľstve 3.4.2024 bola schválená druhá zmena 
rozpočtu, ktorá po pripočítaní prostriedkov, ktoré boli schválené pri tvorbe 
rozpočtu na rok 2024, súčtom teraz predstavuje sumu presahujúcu 900 
000 EUR, určenú na rozvoj mesta v roku 2024. Konkrétne jednotlivé akcie, 
ktoré sú plánované, sú uvedené tak ako obvykle v banneri Rozvoj mesta, 
pričom tie, ktoré sú postupne realizované, sú označené zelenou farbou. 
Čaká nás pomerne veľa rôznych akcií rôzneho rozsahu, ktoré je potrebné 
zrealizovať do konca roku 2024, o čo sa budeme snažiť aj v spolupráci 
ostatnými organizáciami, ktorých sa táto povinnosť týka, najmä  
s Technickými službami mesta Nová Baňa.

Rekonštrukcia Vodnej nádrže Tajch sa čoskoro začne
V súvislosti s rekonštrukciou Vodnej nádrže Tajch sa na centrálnom 

registri zmlúv zverejnila 27.3.2024 zmluva o dielo, ktorá bola uzatvorená 
medzi mestom Nová Baňa a spoločnosťou STRABAG, ktorá sa stala 
víťazom verejného obstarávania, napriek tomu, že jeho cena bola až 
treťou najnižšou cenou z 5 ponúk, ktoré boli predložené na základe výzvy 
na toto verejné obstarávanie, ktoré bolo vyhlásené na začiatku októbra 
2023. Ponuka, ktorá bola s najnižšou cenou, bola vylúčená z titulu tzv. 
mimoriadne nízkej ceny, čo určuje aj zákon o verejnom obstarávaní, kedy 
táto cena bola nižšia o viac ako 15% v porovnaní s druhou najnižšou 
cenou. Pri niektorých stavebných objektoch tento rozdiel ceny presahoval 
viac ako 30%. Externý subjekt, ktorý zastrešoval verejné obstarávanie  
a komisia, ktorá verejné obstarávanie vyhodnotila, túto ponuku 
neakceptovala. Ponuka číslo dva bola vyradená z dôvodu, že nesplnila 
podmienky, ktoré boli stanovené vo výzve na účasť vo verejnom 
obstarávaní, a nedoložila potrebné dokumenty, ktoré boli potrebné na jej 
vyhodnotenie. Tým pádom uspela tretia ponuka, čiže spoločnosť 
STRABAG. Na základe podpísanej zmluvy o dielo by koncom mesiaca 
apríl malo dôjsť k odovzdaniu staveniska a začnú sa rekonštrukčné práce, 
ktoré sa spoločnosť STRABAG zaviazala ukončiť za 14 mesiacov. 
Spoločnosť tiež deklarovala pri podpise zmluvy aj skorší termín ukončenia 
rekonštrukčných prác. V sobotu 23.3.2024 sa nám úspešne podarilo 
vyloviť ryby v spolupráci so Slovenským rybárskym zväzom a s jeho 
pracovníkmi, ktorí boli vyslaní do Novej Bane z ústredia, a tiež vďaka 
efektívnej a účinnej kooperácii a spolupráci s Miestnou organizáciou 
rybárskeho zväzu Nová Baňa. Výlov rýb bol ukončený úspešne v priebehu 
sobotného popoludnia, čo bolo pomerne rýchlo, nakoľko sme pôvodne 
očakávali, že výlov bude prebiehať aj v sobotu, aj v nedeľu. Ryby boli 
vylovené vďaka tomu, že sme v poslednom týždni pred samotným výlovom 
mimo čerpania vody formou gravitačných násosiek a mimo aktívneho 
čerpania pomocou výkonných čerpadiel dokázali vďaka odbornej 
spoločnosti prevŕtať uzáver z návodnej strany, ktorý nebolo možné 
regulovať, a to dvoma otvormi v priemere 2x160 mm. Cez otvory klesla 
voda na úroveň, ktorá umožnila odlov rýb priamo zo zvyšku vodnej hladiny 

v prípade tolstolobikov a sumcov pomocou člnov do špeciálnych vozidiel 
a ostatné druhy rýb pomocou podberákov v odtekajúcom prúde, ktorý 
tieto ryby strhával smerom k „mníchu“  a nebolo potrebné použiť siete. Po 
samotnom výlove a aj v čase jeho realizácie, tak ako aj v týždni pred  
23. marcom, sme mali šťastie, že zrážky sa nevyskytovali a prítok bol
menší ako odtok vody cez nové vyvŕtané otvory na dne „mnícha“. Vďaka
tomu sme predišli akémukoľvek úhynu rýb, ktoré by sa nedali vyloviť.
Zároveň je teraz po výlove potrebné tento návodný uzáver vybúrať
a odovzdať tak stavenisko na konci mesiaca apríl, aby sme zabezpečili čo
najplynulejší prietok vody, ktorý prichádza do jazera, aby voda mohla
odchádzať novým výpustom na dne nádrže v „mníchu“ samotnom. To sa
zatiaľ nezrealizovalo kvôli zrážkam. Keď znova zrážky ustanú a hladina
opäť klesne, toto vybúranie budeme musieť zrealizovať. O samotnej
rekonštrukcii budeme prinášať aktuálne informácie v Novobanských
novinách aj naďalej.

Mesto ponúka kultúrne vyžitie
Na banneri Život v meste je uvedených množstvo podujatí plánovaných 

v priebehu roka 2024, z ktorých je veľká časť už označená zelenou farbou, 
čo znamená, že už sú zrealizované. Aj napriek posledným turbulentným 
rokom, ktoré boli naprieč celým Slovenskom vo všetkých samosprávach, 
nevynímajúc naše mesto, život v meste sa vrátil do čias, čo sa týka jeho 
intenzity a ponuky, ktorá bola pred covidovým obdobím a pred inflačnou  
a ekonomickou krízou. Jednotlivé akcie, ktoré sú na banneri uvedené, sa 
tešili z početnej návštevy obyvateľov. Veríme, že ich príprava a priebeh 
naplnili očakávania občanov. Zároveň je potrebné propagovať aj podujatia, 
ktoré sa plánujú a pozývame tak občanov, aby si z nich vybrali, zúčastnili 
sa a využili možnosť kultúrneho vyžitia v našom meste. 

Mgr. MVDr. Branislav Jaďuď, PhD., MBA, primátor mesta

Tzv. „mních“ 
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AKTUÁLNE PROJEKTOVÉ INFORMÁCIE

Poďakovanie za hromadný výlov rýb vo VN Tajch

V sobotu 23.3.2024 prebehol hromadný výlov rýb vo 
Vodnej nádrži Tajch v spolupráci s Miestnou 

organizáciou Slovenského rybárskeho zväzu Nová Baňa 
pod vedením Slovenského rybárskeho zväzu Žilina, 
vyškolených odborníkov a špeciálneho vozidla.

Hromadný výlov rýb bol úspešný. Z pôvodného plánu dvoch dní sa 
stihol zrealizovať už za sobotné doobedie, a to bez použitia sietí, len za 
pomoci podberákov. Prispel k tomu aj kľúčový moment v celom procese 
vypúšťania tajchu pred jeho pripravovanou rekonštrukciou – možnosť 
vypúšťania vody z tajchu cez čiastočne sfunkčnené dnové výpusty 
prostredníctvom odvŕtania tanierových uzáverov. Kapitálne ryby 

(tolstolobiky, sumce) boli vylovené prioritne a potom zvyšné. Ryby boli 
dolovené vo výtokovom kanále na dne hrádze a následne prenesené do 
rybárskych revírov vodných nádrží Tekovské Nemce, Tekovská Breznica  
i Cibulkovo pleso.

Touto cestou chceme poďakovať rybárom z MO SRZ Nová Baňa, SRZ 
Žilina ako aj ostatným zainteresovaným, ktorí sa podieľali na hromadnom 
výlove rýb, ktorý sa vďaka ich pomoci zvládol, nedošlo k úhynu rýb ani  
k vzniku iného nebezpečenstva. Naďalej vo vodnej nádrži je veľké 
množstvo bahna, preto treba rešpektovať upozornenia a nevstupovať do 
uvedeného priestoru.

Prinášame fotografie z výlovu rýb a reporty jednotlivých médií, ktoré 
boli súčinné:

RTVS: https://www.rtvs. sk/
televizia/

archiv/13982/455784#2784
TV MARKÍZA: https://
tvnoviny.sk/domace/

clanok/886704-v-novej-
bani-lovia-zo-znameho-

tajchu-ryby-a-premiestnuju-
ich-rekreanti-sa-tam-tak-

skoro-neokupu
TV JOJ: https://www.

noviny.sk/
slovensko/905404-

novobansky-tajch-caka-
rekonstrukcia-chcu-predist-

vyliatiu-vody-z-
nadrze?fbclid=IwAR2lHF2WUxNz0d_ 

eCJrrHyPUEElv29URR58cDBVrUxnaag7CpLyyOB9F_U8_aem_ 
AcS65DKbNNmGvrKJAn6oMVZYpZUm3bqE_px95oEx6Db9Hfd6GIP-

rQcogoQnHIn_zL0ueSrxFAsXZ5C8WasiCyTc

PhDr. Lenka Šubová
manažér projektov, komunikácie, propagácie mesta Nová Baňa

Foto: Ing. Václav Koleda, technický pracovník SVP, š. p. Povodie Hrona

Detský spevácky zbor VOCE 
EUFONICO získal v Taliansku zlato

Mesto Nová Baňa v spolupráci
so Základnou umeleckou 

školou Nová Baňa (ZUŠ) bolo 
úspešné v schválení dotácie  
z Fondu na podporu umenia. 
Výstupom projektu bola 
medzinárodná prezentácia detské-
ho speváckeho zboru VOCE 
EUFONICO Nová Baňa v meste 
Lucca v Taliansku, ktorou sme 

prispeli k vytváraniu medziná-
rodných i medziľudských vzťahov. 

Voce Eufonico je detský 
spevácky zbor, zameraný na 
prezentáciu kultúrnych hodnôt. 
Pôsobí pod ZUŠ Nová Baňa, 
zúčastňuje sa viacerých prehliadok 
a súťaží, na ktorých získava prvé či 
popredné miesta. Nezabudnuteľný 
zážitok pripravilo pre nás aj  

v Taliansku, kde získali ZLATO  
v kategórii DETSKÝ SPEVÁCKY 
ZBOR. 

Cez tento projekt sa podarilo 
získať financie vo výške 3 000 eur 
na zabezpečenie dopravy, vrátane 
spolufinancovania mesta. Išlo  
o štvordňové podujatie (23.-
26.3.2024) organizované mestom
Lucca, ktoré bolo zamerané na

prezentáciu kultúry speváckych 
zborov. Jeho prostredníctvom sme 
prispeli k medzinárodnej prezentácii 
nášho mesta, ZUŠ i detského 
speváckeho zboru v zahraničí. 

Veľké POĎAKOVANIE patrí 
Detskému speváckemu zboru pod 
SRRZ – RZ pri Základnej umeleckej 
škole Nová Baňa s dirigentkou a 
prítomným účastníkom ZUŠ za 
získanie zlata vo svojej kategórii  
a Základnej umeleckej škole Nová 
Baňa – riaditeľke so svojím tímom 
za zabezpečenie ďalších nemalých 
nákladov z radu sponzorov, vrátane 
dofinancovania z vlastných zdrojov. 

V nasledujúcom čísle Novo-
banských novín vám prinesieme 
článok Voce Eufonica, ktorý sa 
podelí s nami o nezabudnuteľný 
zážitok a neopísateľný pocit 
víťazstva.

ĎAKUJEME ZA MEDZINÁ-
RODNÚ PREZENTÁCIU A ZÍSKA-
NIE OCENENIA!

PhDr. Lenka Šubová, 
manažér projektov,  

komunikácie, propagácie
Foto: archív ZUŠ – Voce Eufonico

„Z verejných zdrojov podporil Fond na 
podporu umenia" 
„Supported using public funding by Slovak 
Arts Council"

https://www.noviny.sk/slovensko/905404-novobansky-tajch-caka-rekonstrukcia-chcu-predist-vyliatiu-vody-z-nadrze
https://tvnoviny.sk/domace/clanok/886704-v-novej-bani-lovia-zo-znameho-tajchu-ryby-a-premiestnuju-ich-rekreanti-sa-tam-tak-skoro-neokupu
https://www.rtvs.sk/televizia/archiv/13982/455784#2784
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TECHNICKÉ SLUŽBY MESTA

Prijaté úsporné opatrenia na verejnom osvetlení
Na mestskom zastupiteľstve dňa 3. 4. 2024 bola

prezentovaná úspora elektrickej energie na 
verejnom osvetlení za rok 2023.

V roku 2023 bola úspora 192,412 MWh spolu za 
budovy v správe TS, aj verejné osvetlenie. Cena EE 
bola v roku 2023 vo výške 359,00 eur/MWh vrátane 
komodity, distribúcie, poplatkov a dane. V priloženej 
tabuľke sú uvedené odberné miesta, kde je zachovaná 
regulácia verejného osvetlenia. Z celkového počtu 30 
odberných miest je na 20 zachovaná nejaká forma 
regulácie. Bez regulácie sú frekventované úseky, 
čiastočne sídliská a centrum mesta, kde je veľká 
frekvencia vozidiel a chodcov.

V rámci verejného osvetlenia sme v minulom roku 
skúšali rôzne modely úsporných opatrení. Cez nočnú 
výluku, znižovanie intenzity osvetlenia až po vypínanie 
niektorých svetelných bodov. Sú ulice, kde regulácia 
ostala zavedená, a sú oblasti, kde sa svetlá zapli na 
pôvodný režim fungovania. Pokles spotreby pri 
verejnom osvetlení v roku 2023 dosiahol 37,97 MWh, 
čo predstavuje úsporu 13 631 EUR. Úsporné opatrenia 
priniesli želaný efekt zníženia spotreby elektrickej 
energie a tým lepšie zvládnutie energetickej krízy. 

cena spolu všetko 
359/MWh

EAN/EIC 2023 (MWh) Adresa OM
24ZSS4560861000R 0,296 Hajles KN 491 (Pod Zvoničkou)
24ZSS62195050008 13,146 Osvety
24ZSS6219672000B 6,,845 Železničný rad 11 (časť Školská, ku Nobatrans)
24ZSS62196830000 2,176 Nábrežná 9 (sídlisko Vstup)
24ZSS62197800008 5,47 Švantnerova (Cintorínska, Šibeničný vrch, Hoťapo)
24ZSS62197970004 12,093 Kalvárska 4,0
24ZSS6219819000Z 3,333 Starohutská 106
24ZSS6219882000S 0,565 Záhradná 1
24ZSS6219922000K 2,119 Dlhá lúka
24ZSS6219939000G 5,498 Štúrova 16
24ZSS6219997000R 12,653 Moyzesova 21 (Vršky)
24ZSS6220007000M 3,21 Kamenárska 16
24ZSS6220015000Q 15,504 Hrádza 83
24ZSS6220017000G 0,309 Štefankova cesta 
24ZSS6220023000U 1,27 Kútovská cesta 
24ZSS6220026000F 4,312 Prírodná
24ZSS62200300002 3,391 Kolibská cesta 
24ZSS6220084000Q 3,383 Bukovina
24ZSS62200900003 0,544 Chotár
24ZSS6220092000U 0,805 Chotár

Ing. Lucia Beťková, MBA, riaditeľka TS

Technické služby mesta Nová Baňa
vypracovali plán údržby verejnej zelene 

na rok 2024.
Plán je počas sezóny priebežne 

aktualizovaný a bude zverejňovaný na webrovej 
stránke www.tsnb.sk a na webovej stránke 
mesta www.novabana.sk v sekcii Aktuality.

V rámci údržby verejnej zelene pribudla 
plocha na sídlisku Vstup, ktorá bola vybudovaná 
v rámci eurofondového projektu „Revitalizácia 
vnútroblokov v meste Nová Baňa.“ Táto plocha 
si vyžaduje intenzívnejšiu starostlivosť  
o trávnaté plochy a vysadené záhony. Tomuto
režimu kosenia sa budeme snažiť prispôsobiť aj
priľahlé trávnaté plochy.

Zároveň vyzývame občanov sídlisk, ak by 
mali záujem o adoptovanie si plochy na kosenie, 
je možné zo strany Technických služieb mesta 
Nová Baňa zabezpečiť kosačku a benzín.

V prípade otázok a záujmu o kosenie verejnej 
plochy sa obráťte na riaditeľku TS – Ing. Luciu 
Beťkovú. 0905 964 483.  

Ing. Lucia Beťková, MBA
riaditeľka TS

Plán starostlivosti o verejnú zeleň
apríl máj jún júl august september október november

Sídliská
sídlisko Nábrežná svahy - TS
sídlisko Školská okrem vnútroblokov TS
Cintorínska - TS
sídlisko Štúrova - TS
sídlisko Pod Sekvojou - TS
sídlisko Nábrežná a Školská vnútrobloky 

Cintorín - TS

Park nám. Sv. Alžbety - TS

Centrum
pás ul. A. Kmeťa - popred Hotel Hron TS
uličky mesta (Štangelír, pri VUB a iné) - TS
parkoviská (pod Pascou, pri Pizzerii) - TS

Železničná a autobusová stanica - TS

Ihriská
ihrisko ZŠ - TS 4x mesačne
štadión a pomocné ihrisko - TS 3x týždenne

Tajch
Tajch hrádza a cyklochodník - TS (3x do mesiaca)
Tajch ostatné plochy - TS

Kúpalisko 
Areál Kordka

Kosenie popri miestnych komunikáciách

palisády, plocha za partizánmi - mesto
dvor MsÚ, dvor pri OKI - mesto
Mariánska 8 - Althandel - mesto

Legenda:
zrealizované kosenie 
plán kosenia
kosenie v reallizácii

Aktualizácia k 28.03.2024
Riaditeľka TS

Plán kosenia verejnej zelene 2024

V prvom rade sú kosené úseky kde prechádza autobusová doprava, 
následne kritické úseky križovatiek a ostatné MK v správe TS. 

Technické služby mesta Nová Baňa v uplynulej zimnej sezóne zabezpečovali zjazdnosť miestnych
komunikácií a chodníkov vo vlastnej réžii a za pomoci externých dodávateľov.

Celkovo sa táto zima hodnotí ako nadpriemerne teplá a to sa ukazuje aj na spotrebe materiálu  
a odpracovaných službách. Celkovo za zimnú sezónu 2023/2024 zamestnanci TS odslúžili 27 dní 
nepretržitej zimnej údržby a spotrebovalo sa 316 ton posypového materiálu.

Technické služby však nezaháľali a vykonávali činnosti v odpadovom hospodárstve, údržbe rigolov, 
vypilovaní a opilovaní stromov a náletových drevín.

Ing. Lucia Beťková, MBA, riaditeľka TS

Zhodnotenie zimnej údržby 2023/2024

Príspevok neprešiel jazykovou korektúrou.
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Melekova divadelná Nová Baňa už po 47-krát
S príchodom prvých jarných dní mesto Nová Baňa už po 47-krát ovládla 

festivalová atmosféra  spojená s regionálnou prehliadkou 
neprofesionálnych divadiel dospelých - Melekova divadelná Nová Baňa. 

Na tomto ročníku vystúpilo síce menej regionálnych súborov ako tradične, 
avšak na kvalite festivalu to určite neubralo. Pravidelní účastníci divadelnej 
prehliadky - domáci súbor Múza a ochotníci z Hliníka nad Hronom tento rok 
chýbali. Na druhej strane, potešilo nás, že po viacročnej odmlke na festivale 
vystúpil regionálny divadelný súbor Šašovčan, ktorý má v obci Šášovské 
Podhradie bohatú ochotnícku históriu.  

V rámci festivalu sa konala aj regionálna súťažná prehliadka detskej 
dramatickej tvorivosti do 15. rokov známa pod názvom Rozprávkové javisko.  
Počas prehliadky detských divadiel sme videli 4 detské predstavenia od troch 
detských divadelných súborov (LDO ZUŠ Nová Baňa – Kaviareň Bestie, DDS 
Sovíčatá MŠ a ZŠ M. Hella Štiavnické Bane – Priam(a) rozprávka, Dilema  
a DDS Zrkadlo ZUŠ J.L. Bellu Kremnica – Hodina matematiky). Inscenácie 

jednotlivých tvorcov nespĺňali kritériá dramatickej inscenácie, boli v prevažnej 
miere poňaté ako „jednoaktovky“, bez výrazných dramatických situácií. 
Interpretačná zručnosť detského herca bola minimálne splnená. V rámci 
rozboru s vedúcimi detských súborov sme odporučili u ich zverencov rozvíjať 
výrazové prostriedky herca pomocou tvorivej dramatiky – technika javiskovej 
reči, technika javiskového hlasu, techniku javiskového pohybu, motivačné 
konanie postáv s emočným naplnením. Na základe daných kritérií porota 
udelila prvé miesto s postupom na krajskú prehliadku DDS Sovíčatá z MŠ a ZŠ 
M. Hella Štiavnické Bane s inscenáciou PRIAM(A) ROZPÁVKA, ktorá spĺňala
režijno – dramaturgickú koncepciu podporenú jednoduchou scénografiou,
kostýmami a autentickosťou interpretačného prejavu detí.

Prvé dva večery podujatia vystúpili hosťujúce súbory – Divadlo pri Kolkárni  
z Handlovej s kabaretným predstavením Kolkoviny a Divadlo A a Divadlo 
Shanti z Prievidze s klasikou svetovej komédie Ženba. Kabaretné predstavenie 
dvojice ostrieľaných komikov Igora Suchého a Branislava Čukana plné 
extravagantných kostýmov a im typického humoru bolo príjemným spestrením 
festivalovej atmosféry. Zaujímavá a pre divácke publikum veľmi atraktívna bola 
aj klasická hra ruského dramatika N.V. Gogoľa – Ženba plná komických situácií 
a dialógov  v podaní vynikajúcich ochotníkov z Prievidze. 

V rámci súťažnej regionálnej prehliadky MDNB súťažili dva ochotnícke 
divadelné súbory: DS Šašovčan s inscenáciou Serjoža a DS ČI – PR – CHA, 
ZUŠ J. L. Bellu Kremnica s inscenáciou Meno ,,neni“ podstatné. Prví súťažiaci 
z DS Šašovčan inscenovali dramatickú hru z Divadla Járy Cimrmana. Herecká 
interpretácia súboru kolísala medzi ich poetikou a poetikou Divadla Járy 
Cimrmana. Absentovalo režijno – dramaturgické vedenie, tým sa rozbíjal 
celkový dramatický oblúk, oblúk jednotlivých obrazov, dramatická výstavba 
hereckej postavy. Vzhľadom na dlhoročné fungovanie súboru v menších 
priestoroch chýbajú členom skúsenosti so stredne veľkým javiskom, čo sa 
preukázalo nevyužitím celého divadelného priestoru (rozloženie mizanscén, 
vyplnenie priestoru hercom). Porota zdôraznila potrebu, aby si herci 
rozanalyzovali jednotlivé dramatické postavy v rámci rozboru divadelnej hry. 

Monodráma Meno ,,neni“ podstatné v podaní DS ČI – PR – CHA, ZUŠ J. L. 
Bellu Kremnica v réžii Mgr. art. Petra Luptovského, profesionálneho režiséra, 
sčasti spĺňala kritériá hodnotenia súťaže. Hlavný predstaviteľ Jozef Bajnok bol 
v monodráme uveriteľný, čo dokazoval svojou hereckou interpretáciou 
(prežívanie danej situácie, konanie na javisku – gesto, vyplnenie priestoru 
javiskovým pohybom, práca s rekvizitou). Interpret využíval maximálne hlavné 
herecké výrazové prostriedky (hlas a reč), aj keď sa objavili nedostatky hlavne 
v asimilácii niektorých slov. Ostatné výrazové prostriedky herca boli v značnej 
miere prístupné, t. z. že herec napĺňal režisérovu predstavu a dané pripomienky 
zapracoval do výsledku. Inscenácii však chýbal tempo-rytmus (slabé svetlo, 

ťažká téma inscenácie, pokojná hudba). Počas rozboru bolo režisérovi 
pripomienkované, aby sa viac zameral na tempo-rytmus inscenácie, ponúkol 
motivácie hercovi v jednotlivých obrazoch na ich „spestrenie“, čím by 
zdramatizoval monodrámu. Text s ťažkou tematikou je potrebné sčasti odľahčiť, 
aby vynikla a ešte viac zasiahla idea inscenácie diváka. Scénografia 
monodrámy spĺňala potreby danej inscenácie, nebola prvoplánová.  

Porota sa rozhodla pre postup na krajské kolo Belopotockého Mikuláša DS 
ČI – PR – CHA, ZUŠ J. L. Bellu z Kremnice s inscenáciou monodrámy MENO 
„NENI“ PODSTATNÉ.  Cenu diváckej poroty získal DS Šašovčan, cenu za 
najlepší ženský a mužský herecký výkon – p. Lívia Sedliaková (DS Šašovčan) 
a p. Jozef Bajnok (DS ČI-PR-CHA).

Za veľký prínos hodnotíme záujem účastníkov o dramatické umenie, čo 
dokazuje, že súťažiaci sa divadelnému umeniu venujú ako ochotníci vo svojom 
voľnom čase, s porozumením počúvajú, prijímajú a implementujú konštruktívnu 
kritiku v rámci divadelného procesu. V neposlednom rade chceme vyzdvihnúť 
profesionálnu organizáciu Pohronského osvetového strediska Žiar nad 
Hronom, ktorá pretrvávala na vysokej úrovni  počas regionálnej prehliadky 
Melekova divadelná Nová Baňa v rámci 49. ročníka celoštátnej, postupovej 
súťaže a prehliadky neprofesionálneho divadla dospelých Belopotockého 
Mikuláš 2024, čím si potvrdilo a zachovalo profesionalitu, naplnenie potreby 
inštitúcie pre umenie a verejnosť.  Poďakovanie patrí aj mestu Nová Baňa za 
mnohoročnú podporu divadelnej ochotníckej tradície a spoluprácu pri 
organizácii festivalu.

Mgr. art. Ján Marcinek, predseda odbornej poroty (profesionálny herec, lektor) 
Foto: archív Pohronského osvetového strediska 

Žiar nad Hronom, archív Mesto Nová Baňa

Melekova divadelná Nová Baňa a DS MÚZa

V dňoch 18. – 21. 3. 2024 sa v Novej Bani uskutočnil v poradí 
47. ročník regionálnej súťažnej prehliadky neprofesionálneho

divadla, Melekova divadelná Nová Baňa. Priaznivcom tohto podujatia 
však chýbal náš domáci divadelný súbor MÚZa. Mnohí sa pýtate prečo?

Aj napriek tomu, že sa súbor na prehliadku zodpovedne pripravoval  
a nepochybne i tešil, žiaľ, zasiahla vyššia moc. Zdravotné komplikácie 
jedného z účinkujúcich zabránili súboru, aby so svojím predstavením  na 
prehliadke vystúpil.

Ale nebuďme smutní...  DS MÚZa prisľúbil, že hneď ako to bude možné, 
rád sa v Novej Bani opäť postaví na divadelné dosky, ktoré znamenajú 
svet, a predstaví sa s hrou, ktorú si jeho členovia svedomite pripravujú.  
A my vám ich predstavenie radi sprostredkujeme, o čom vás budeme 
včas informovať.

Dagmar Lachká, manažér kultúry a športu
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V mestskej knižnici sme vítali Veľkú noc
Mestská knižnica v Novej Bani sa stala miestom

vítania Veľkej noci. Nosnou myšlienkou tohto 
podujatia bolo jeho návštevníkom priblížiť ľudovo-
remeselné výrobky, ktoré sú symbolom prichádzajúcej 
jari a Veľkej noci. 

Naše pozvanie prijali šikovní výrobcovia, ktorí tvoria  
s láskou a tradície zachovávajú aj pre ďalšie generácie. 
Veľkonočné vajíčka a ich zdobenie prezentovala Janette 
Maďarová, dekoratívne tematické medovníčky tvorila 
Kamila Mištíková, korbáče pre šibačov plietol Jozef 

Stankay. Nechýbali ani   šúpolienky, ktoré sú naším vzácnym kultúrnym dedičstvom. V Novej 
Bani ho zachováva Magdaléna Polcová, ktorá nám priblížila proces ich výroby. A kto hľadal 
jarné a veľkonočné dekorácie na vyzdobenie svojho príbytku, určite si mal z čoho 
vybrať u Elišky Zimanovej (Dekorácie Zimelka). 

Okrem prezentácie  výrobkov, ktoré si návštevníci mohli aj zakúpiť, každý  
z výrobcov odovzdal aj kus svojho kumštu. A verte, že záujemcov, ktorí si chceli 
vyskúšať zdobenie vajíčok, medovníkov, pletenie korbáčov, prácu so šúpolím či 
vyrobiť si dekoráciu vlastnými rukami bolo neúrekom.

Zaujímavosťou bolo nepochybne aj dračie vajce zo septárie, pôvodom  
z Madagaskaru. Návštevníci ho mali možnosť vidieť vďaka Jozefovi Holému, ktorý 
nám ho na toto podujatie zapožičal.

Naše poďakovanie patrí všetkým výrobcom za zachovávanie tradícií a ich 
prezentáciu na tomto podujatí, rovnako aj návštevníkom, ktorí ich prácu podporili. 

Ďakujeme za vašu priazeň.
Dagmar Lachká

manažér kultúry a športu
Foto: Andrea Bedenská, Dagmar Lachká

Mesto Nová Baňa pri príležitosti Dňa
učiteľov venovalo pedagogickým

i nepedagogickým zamestnancom všetkých 
škôl a školských zariadení v meste Nová Baňa 
ako i v rámci Združenia mikroregiónu Nová 
Baňa hudobný darček v podobe šansónového 
koncertu Evy Pavlíkovej & band, ktorý bol 
poďakovaním za ich prácu - za ich vnímavosť, 
tvorivosť, odhodlanie a podporu, ktorú  našim 

Ak by ste mali niekoho postaviť na piedestál, dajte tam učiteľov. 
Sú to hrdinovia našej spoločnosti. Guy Kawasaki

Uctili sme si prácu učiteľov

deťom odovzdávajú. 
Touto cestou ďakujeme aj 

Gymnáziu Františka Švantnera  
v Novej Bani a jeho študentkám 
Ivane Balážiovej a Nikole 
Budinskej za krásne slová, ktoré 
zazneli v úvode tohto sláv-
nostného večera.

Zároveň pri tejto príležitosti 
bolo udelené ocenenie siedmim 
pedagogickým pracovníkom  
z materských, základných, 
stredných a umeleckých škôl  
v Novej Bani.

Za dlhoročnú prácu a prínos 
pri rozvoji školstva na území 
mesta si z rúk primátora mesta 
Mgr. MVDr. Branislava Jaďuďa, 
PhD., MBA prevzali ďakovné 
listy a vecné ceny títo pedagó-
govia: Ľudmila Zimermanová 
(ZŠ Jána Zemana Nová Baňa), 
Mgr. Stanislava Polcová (ZŠ sv. 

Vo veľmi príjemnej atmosfére sa konala
dňa 26. marca 2024 v ZUŠ v Novej Bani 

Veľkonočná kvapka krvi. Zúčastnilo sa jej 61 
darcov, z čoho 58 darcom krv odobrali a 3 boli  
z odberu vyradení. Poďakovanie tak patrí 
všetkým darcom, ktorí v tento deň prišli  
a darovali vzácnu a nenahraditeľnú tekutinu, 
krv. 

Mgr. Andrea Šipikalová
Foto: Mgr. Alica Bindová 

Veľkonočná kvapka krvi

Alžbety Nová Baňa), Jana Šušková (MŠ 
Nábrežná Nová Baňa), Mgr. Eva 

Budinská (Gymnázium Františka Švantnera 
Nová Baňa), Mgr. Mária Lenčová (Stredná 
odborná škola obchodu a služieb Nová Baňa), 
Mária Lutišanová, Dis.art. (Základná umelecká 
škola Nová Baňa) a Mgr. Ľubica Predmeská 
(Spojená škola Nová Baňa).

Ďakujeme za vašu prácu a obetavosť!
Dagmar Lachká, manažér kultúry a športu
Foto: Dagmar Lachká, Andrea Bedenská
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CENTRUM VOĽNÉHO ČASU V NOVEJ BANI

Okresné kolo Hviezdoslavovho Kubína - 70. ročník 
V duchu bohatstva slovenskej kultúry sa 

v okrese Žarnovica konal 70. ročník 
Hviezdoslavovho Kubína - súťaže v umeleckom 
prednese poézie a prózy. Toto podujatie 
organizovalo Centrum voľného času Nová 
Baňa, čím výrazne prispelo k oživeniu kultúrnej 
aktivity v regióne. Porota, zložená z odborníčok 
v oblasti umenia a literatúry, zasadla a prijala 
pozvanie s nadšením. Medzi jej členkami sa 
ocitli pani učiteľky, ktoré s úctou a profesionalitou 
zhodnotili prednes jednotlivých účastníkov. 
Okrem toho, aby podporili a obohatili podujatie, 
sa do poroty zapojili aj herečky Eva Pavlíková  
z nitrianskeho Divadla Andreja Bagara a Karin 
Tužinská, ktorá pôsobí v Slovenskom národnom 
divadle v Bratislave a v Mestskom divadle 
Topoľčany. Základné školy z celého okresu sa 
zapojili do súťaže, posielajúc svojich 
talentovaných recitátorov na pódium. Ôsmimi 
zúčastnenými školami boli základné školy:  
ZŠ J. Zemana Nová Baňa, ZŠ sv. Alžbety Nová 
Baňa, ZŠ s MŠ Tekovská Breznica, ZŠ s MŠ M. 
Bielika Župkov, ZŠ A. Kmeťa Žarnovica, ZŠ  
s MŠ Malá Lehota, ZŠ s MŠ Brehy a ZŠ s MŠ 
Hodruša Hámre. Spolu 30 prihlásených  
recitátorov predviedlo svoje umelecké 
schopnosti a nadanie. Súťažiaci sa rozdelili do 
troch kategórií a každý z nich predstavil svoje 
interpretácie vybraných diel prednášaním 
poézie a prózy. Ich vášeň a oddanosť literatúre 
boli očividné a poslucháčov uchvátili svojím 

talentom. Víťazi z každej kategórie sa tešia na 
postup do regionálnych kôl, ktoré sa uskutočnia 
v Kremnici a Banskej Štiavnici. Je to pre nich 
výzva, ale zároveň aj príležitosť predviesť svoje 
umenie širšej verejnosti a možno aj otvoriť 
dvere ďalším príležitostiam a úspechom. 
Postupujúcim víťazom - Karolíne Číkovej, Laure 
Wolfovej Uka, Natálii Paučekovej, Dávidovi 
Krčmárikovi zo ZŠ sv. Alžbety Nová Baňa, Nele 

Katinovej zo ZŠ J. Zemana, Alexandre Tóthovej 
zo ZŠ s MŠ Malá Lehota držíme palce a veríme, 
že ich cesta v literárnom svete bude plná 
inšpirácie a úspechov. Takto bohaté podujatia 
nielenže obohacujú kultúrnu scénu daného 
regiónu, ale tiež poskytujú príležitosť mladým 
talentom vyjadriť svoje umelecké schopnosti  
a inšpirovať ostatných. 

Novobanské mažoretky a TS Zuzana - Flowers 
úspešné na regionálnej súťaži

V Žiari nad Hronom sa dňa 5. marca 2024 stretli tanečné talenty 
z banskobystrického regiónu. Konala sa tam regionálna súťaž 

moderného a módneho tanca pod názvom „Deň tanca“. V silnej 
konkurencii  sme sa nestratili. Naše dva tanečné kolektívy z CVČ Nová 
Baňa - Novobanské mažoretky a TS Zuzana – Flowers boli úspešné. 
Novobanské mažoretky predviedli eleganciu a precízne pohyby  
a získali zlaté pásmo, čo im zabezpečilo postup do vyššieho krajského 
kola. TS Zuzana - Flowers, inšpirovaný hip - hop štýlom, si tiež zaslúži 
veľkú pochvalu. Vystúpenie bolo plné radosti a technických zručností, 
čo mu vynieslo strieborné pásmo v silnej konkurencii. Sme nesmierne 
hrdí na naše baby. Toto víťazstvo je odmenou za ich tvrdú prácu  
a oddanosť tancu. Regionálna súťaž Deň tanca bola príležitosťou pre 
tanečné kolektívy prezentovať svoje schopnosti.

PaedDr. Tatiana Polcová

Veľkonočný florbalový turnaj, 8. roč.

PaedDr. Tatiana Polcová, riaditeľka CVČ Nová Baňa

Centrum voľného času v nedeľu
31.3.2024 zorganizovalo už po 

ôsmykrát tradičný Veľkonočný turnaj vo 
florbale. Zúčastnili sa ho štyri tímy  
a skončilo to takto: 

1.miesto - Mladé pušky
2.miesto - Tužas a spol.
3.miesto - WEE
4.miesto - G-Team.
Kráľom strelcov sa stal Marko Kocian (7 gólov).
Ďakujeme všetkým zúčastneným tímom, 

Centru voľného času v Novej Bani za organizáciu 
a medaily, ZŠ J. Zemana za poskytnutie 
telocvične, Petrovi Forgáčovi za občerstvenie, 
Petrovi Rumankovi za pomoc pri organizovaní. 
Víťazom srdečne gratulujeme.

Mgr. Juraj Kološta



Vážení čitatelia,
dovoľte, aby som sa vám predstavila ako predsedníčka 

MO JDS v Novej Bani, ktorú zastávam od 15.3.2024.
ZDŠ a SVŠ som navštevovala v Novej Bani, postupne som 

absolvovala 2-ročné nadstavbové štúdium na Strednej 
knihovníckej škole v Bratislave, Filozofickú fakultu UK v Bratislave, 
dizertačné štúdium na Pedagogickej fakulte UMB v Banskej 
Bystrici a študijné pobyty v Inštitúte A. S. Puškina v Moskve,  

v Goetheho inštitúte v Mníchove a jazykový kurz v Anglicku. 
Profesijná dráha a pracovné pôsobenie: referentka odboru 

školstva a kultúry na MsNV v Martine, vedúca odboru kultúry 
ONV Martin, pedagogička v odbore teória výchovy na Strednej pedagogickej škole  
v Turčianskych Tepliciach, vedúca odboru kultúry SKNV Banská Bystrica, námestníčka 
riaditeľa Slovenskej agentúry životného prostredia MŽP SR, riaditeľka Štátnej vedeckej 
knižnice v Banskej Bystrici, asistentka na FF UMB na Katedre európskych kultúrnych štúdií, 
členka predsedníctva Slovenského výboru Unicef, Klubu filozofiek pri UNESCO, Vedeckej 
rady pri Akadémii umení v B. Bystrici, Vedeckej rady pri FF UMB v B. Bystrici, členka 
Komisie pre pamätihodnosti mesta Banská Bystrica, v súčasnosti členka redakčnej rady 
Novobanských novín. Bola som zakladateľkou medzinárodného festivalu ENVIROFILM  
a detskej výtvarnej súťaže ZELENÝ SVET a BIENÁLE FANTÁZIE, ktorej sa zúčastňujú aj 
deti z Novej Bane. Som autorkou viacerých odborných a recenzovaných publikácií  
a článkov. V roku 2022 som sa podieľala na zostavovaní publikácií 200 rokov Baníckej 
kaplnky sv. Anny v Novej Bani a 300 rokov Potterovho stroja v Novej Bani. Spolupracovala 
som na  zápise Vlkolínca a Banskej Štiavnice do zoznamu Svetového kultúrneho dedičstva 
UNESCO. 

Moje vízie vo funkcii predsedníčky MO JDS:
• spolupráca so školami v meste pri rozvoji záujmovej umeleckej činnosti;
• v spolupráci s Univerzitou sv. Alžbety v Bratislave by som pripravila pre záujemcov online

univerzitu tretej generácie so zameraním na zdravotníctvo a opatrovateľstvo;
• členom ZO JDS ponúknem vlastivedné informácie o Novej Bani organizovaním

poznávacích prechádzok Od horného kostola po dolný;
• kurz pre záujemcov o prácu na PC a iných techník pre komunikáciu;
• chcem zamerať pozornosť na podporu pre dôchodcov z jednotlivých závodov a podnikov

v Novej Bani,  členov  združených v MO JDS.

Teším sa na  spoluprácu s vami a akékoľvek podnety a rady prijmem s vďakou
a potešením.

Iné:  Biografia v knihe Who is Who of european Women, Ženeva 2015,  Who is Who  
na Slovensku, Kto bol kto v Banskej Bystrici v roku 2001.

PhDr. Lauková Oľga, PhD.
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Základná organizácia Jednoty dôchodcov 
v Novej Bani hodnotila uplynulý rok
Základná organizácia Jednoty dôchodcov Slovenska 15.3.2024 hodnotila

svoje  aktivity a pomoc dôchodcom za rok 2023. Konštatovalo sa, že sa 
na valnom zhromaždení zúčastnilo 82 členov, čo bolo 75 % účastníkov, ktorí 
prejavili záujem o hodnotenie  práce a podiel správnej rady na organizovaní   
a príprave voľnočasových  aktivít členskej základne. 

Činnosť môžeme rozdeliť do niekoľkých oblastí: spoločenské podujatia, 
brigádnická  činnosť, súťaže, činnosť speváckych súborov, účasť na festivaloch 
a návšteva divadelných predstavení a udržiavanie spolupráce  
s okolitými ZO JDS.

K najhodnotenejšej aktivite minulého roka zaraďujeme stretnutie seniorov  
s europoslancom Ivanom Štefancom. Stretnutie sa uskutočnilo  
v rekreačnom a prírodnom prostredí Zvoničky pod Hájom. Spoluorganizátori 
boli MsÚ a jeho primátor a Poľovná spoločnosť  v Novej Bani. V slávnostnej 
pohode sme zorganizovali 25. výročie speváckeho súboru Jesienka, členky 
prijal primátor v obradnej sieni mestského úradu, kde pri tejto príležitosti 
odovzdal súčasným a starším  členkám súboru  ďakovné listy, fotoalbumy  
a malé darčeky. Oslava pokračovala aj v popoludňajších hodinách, kde 
Jesienku podporili a piesňami obdarili Ľudovít Kašuba a Martina Kreibich. 
Jesienka vystupovala v kultúrnom programe na našich podujatiach, ale i na 
podujatiach  pri organizovaní slávnostných akadémií a historických osláv  
v meste.  Členkám  a speváčkam skupiny Jesienka patrí veľké ĎAKUJEME.  

V brigádnickej činnosti Upracme Slovensko sme sa zamerali na Železničný 
rad a okolie železničnej stanice v Novej Bani. Zaslúžené  ďakujeme  patrí  
členom ZO, ktorí  vyčistili a vyzbierali  viac ako sto vriec odpadu. Pozývame vás 
aj v tomto roku na brigádu Upracme Slovensko 20. apríla 2O24, (stretnutie  
o 9.hod. na železničnej stanici), kde budeme čistiť  Náučný chodník Zvonička
a zároveň si pripomenie históriu Zvoničky, ktorá bola postavená v roku  1874
(150. výročie). Odmenou budú guláš  a dobrá nálada.

Nechýbali sme ani na Týždni športu v Novej Bani, kde sme našu organizáciu 
reprezentovali v petangu a turistike. Naše spevácke súbory Jesienka a Hronka 

sa zúčastnili na okresnej prehliadke a do oblastnej prehliadky postúpil súbor 
Hronka z Brehov. V kaštieli Imre  Madácha v Dolnej Strehovej na prednese 
vlastnej tvorby nás reprezentovali  dve aktívne členky Mária Křápková  
a Margita Šályová. 26.ročník Hontianskej parády nás očaril a v tomto roku 
chceme opäť  zorganizovať zájazd do Hontu s návštevou strážneho hradu 
Bzovík. 

V októbri - počas Mesiaca úcty k starším sme navštívili Appónyiho historickú 
knižnicu v Oponiciach, kde sme mali možnosť vidieť knihy z 15.  
a 16. storočia. Súčasťou zájazdu bola aj návšteva Nitrianskeho hradu  
a divadelného predstavenia Pomlčka  v Divadle A. Bagara. Pozvania sme 
prijali na majáles v Orovnici a zašportovali sme si na  Kopaniciach a tiež  
v kvíze Čo ja viem. V roku 2023 sme pridelili 18 rekreačno-rekondičných 
poukazov so štátnou dotáciou 50€. Do polovice apríla je nainštalovaná  
v Pohronskom múzeu celoslovenská výstava kraslíc Vandrovalo vajce. Na 
výstave prezentujú svoju zručnosť  aj naše členky a naši členovia. 

Na výročnej členskej schôdzi došlo  k voľbe novej predsedníčky ZO JDS. 
Stala sa ňou PhDr. Oľga Lauková, PhD.  jednohlasným zvolením. Novej 
predsedníčke prajeme pevné zdravie a chuť priniesť do činnosti nové trendy  
a zaujímavé činnosti pre seniorov. Odchádzajúcej predsedníčke poďakoval 
Branislav Jaďuď, primátor mesta, a predseda Okresnej organizácie v Žarnovici 
Pavel Mesiarik.

Najhľadanejšou odpoveďou v súčasnosti je otázka, ako postupovať pri 
prihlásení na získanie poukazu na rekondično-liečebný pobyt  s dotáciou 100 
€. Keď chcete dotáciu čerpať od JDS, je treba: 

1. žiadateľ musí byť členom JDS;
2. vyplní prihlášku a odovzdá podpredsedníčke ZO JDS Márii Hudecovej;
3. vyplnená prihláška sa odovzdá na Okresnú organizáciu JDS,

M. Tillerovej;
4. po schválení získa ,,poukaz“ s prideleným číslom od  Krajskej organizácie JDS.

Mária Hudecová, bývalá predsedníčka ZO JDS  v  Novej Bani

PhDr. Oľga Lauková, PhD.

Kultúrny dom na Štáloch bol miestom, kde sa pri
príležitosti osláv MDŽ stretli dámy, aby spoločne 

oslávili svoj sviatok. Hudobný koncert Máje Velšicovej  
a Jadranky zorganizovala Taxislužba KOTVA Nová 
Baňa. Touto cestou ďakujeme mestu Nová Baňa za 
poskytnutie priestorov, spoluprácu a súčinnosť. 
Rovnako ďakujeme aj všetkým vám za priazeň a vysokú 
účasť. Tešíme sa na spoločné podujatia.

Jarmila Mikulíková Džanajová, Taxi KOTVA
Foto: Silvia Cibuľová - foto - grafika

Medzinárodný deň 
žien s TAXI KOTVA
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Zájazd seniorov LIPY do strieborného mesta
Banská Štiavnica patrí k významným

historickým mestám na Slovensku. Pre 
nevšednú polohu, vzácne architektonické 
pamiatky a staré banské diela v okolí bola ako 
prvé mesto na Slovensku zapísané do zoznamu 
svetového kultúrneho dedičstva UNESCO.

Dominantou mesta je zrekonštruovaná 
Kalvária, na ktorú  sa vybralo 12. marca 2024 
celkom 45 členov Denného centra seniorov 
LIPA. Pri príchode k nej sa mi zdalo, že idem 
priamo do neba. Kalváriu postavili Jezuiti  
v polovici 18. storočia zo zbierok a darov 
Štiavničanov. S históriou Kalvárie nás oboznámil 
sprievodca Mgr. Michal Svevek, za čo mu 
srdečne ďakujeme.  Túto nádhernú stavbu tvorí 
23 barokových sakrálnych stavieb postavených 
na vysokom kužeľovitom vrchu – pomenovaný 
ako Ostrý vrch. Na internete máte možnosť 
vidieť  video Ing. Imricha Šebu s manželkou 
Annou, ktoré zachytáva náš príchod  
a prehliadku. Video podfarbili vlastnou hudbou, 
za čo im patrí naše poďakovanie, že robia 
reklamu  nášmu centru. 

V meste nás sprevádzala Mgr. Eva 
Kolembusová, bývalá učiteľka cudzích jazykov, 
ktorá sprievodcovskú činnosť a históriu mesta 
zvládla na jednotku. Zaujala nás príjemným 
hlasom, množstvom informácií o histórii mesta  
a jeho okolia, za čo jej srdečne ďakujeme. 
Navštívili sme najkrajší betlehem na Slovensku, 
ktorý je  21 m dlhý s vyše 800 ručne 
vyrezávanými postavičkami, z toho je 400 
pohyblivých. Tvorca betlehema Ing. arch. Peter 
Chovan vytvoril aj  maketu mesta Banskej 
Štiavnice a svoje diela stále dotvára a zveľaďuje.  

Po chutnom obede v Reštaurácii Svätej 
Barborky, ktorý nám zabezpečila naša 
sprievodkyňa, sme putovali centrom mesta. Bez 
cenného výkladu by sme neboli získali taký 
historický prehľad. Hlavné Námestie svätej 
Trojice  zo 14. – 16. storočia je obklopené 
domami bohatých mešťanov, Kostolom sv. 
Kataríny a radnicou mesta, ktorému dominuje 
Morový stĺp s barokovým súsoším svätej Trojice. 
Program pokračoval návštevou Nového zámku, 
kde sa nachádza expozícia protitureckých bojov 
a v časti Kammerhof, ktorý je tiež súčasťou 
Slovenského banského múzea, sme uvideli 
nástroje baníkov, meračské prístroje a modely 
technických zariadení.  Týmito výstavnými 
priestormi nás sprevádzal fundovaný odborník 
Mgr. Adam Balážfy.

Na jednodňovom výlete sme trošku nazreli do 

histórie Banskej Štiavnice, ktorá vďaka bohatým 
žilám drahých kovov a vzácnych minerálov bola 
niekoľko storočí pokladnicou Európy, centrom 
technického pokroku aj vzdelania. Sme 
spokojní, že sme vďaka  sprievodcom mohli  
bližšie spoznať toto magické mesto. V článku 
sú použité informácie z reklamných letákov  
o Banskej Štiavnici. Vďaka nášmu zriaďo-
vateľovi  - mestu Nová Baňa sme mohli
uskutočniť tento zájazd a prežiť nádherný
pokojný deň, kedy nám prialo aj počasie.

ĎAKUJEME nášmu dopravcovi Ing. Pavlovi 
Štrbovi, šoférovi Ondrejovi Holému, ktorý nás  
ochotne premiestňoval po meste, aby sme 
mohli čo najviac zažiť a pritom sa toľko 
nenachodiť.

 Ing. Marta Búryová, predsedníčka DCS LIPA
Foto: Ing. Imrich Šebo

Bol Zelený štvrtok 29. marca 1945. II. svetová vojna sa na jar roku
1945 posunula do svojej záverečnej fázy. Cez rieku Hron  

z obce Brehy prenikli do nášho mesta vojaci oslobodzovacej armády, 
vojaci 4.rumunskej armády generála Dascalescu vo zväzku II. 
ukrajinského frontu maršala Malinovského. Očakávali, že po prebrodení 
Hrona ich začnú kosiť nemecké guľomety. Nestalo sa. Vzduch bol čistý. 
Obyvatelia domov pri železničnej stanici mávali bielymi plachtami  
a signalizovali, že vojaci môžu nerušene pokračovať. Nemeckí vojaci už 
deň predtým – 28.marca opustili mesto a pokračovali cez Chotár, Malú 
Lehotu a Pílu smerom na Prievidzu.

V meste zavládla radosť. Vyhladovaní, smädní a fyzicky vyčerpaní 
rumunskí vojaci zháňali po domoch zvyšky potravín, ktoré sa podarilo 
ukryť pred Nemcami. Ľudia v očakávaní konca vojny im dali aj to posledné.

     Už 31.marca sa rozhodlo vedenie mesta o postupe pri odstraňovaní 
škôd spôsobených prechodom frontu. Nariadilo všeobecnú pracovnú 
povinnosť.  Začala sa obnova vojnou zničeného majetku. Deň víťazstva 
– 8. máj 1945 sa neodvratne blížil.

Netešili sa všetci! Dokumentujú to pomníky a pamätné tabule na území
mesta. Málo si ich všímame a postupne aj zabúdame. Naše mesto

eviduje celkove 67 obetí vojny a na istú smrť boli odvlečené židovské 
rodiny. Aj dnes  sa pristavíme pri pamätníkoch spoluobčanov, ktorí opustili 
tento svet krutým spôsobom. V bojoch padli Ján a Karol Budinský, Ľudovít 
Katina, Štefan Mánik, Anton Mišura, Karol Mikuláš, František Mucha, Ján 
Novák, Jozef Palatínus, Mária Palatínusová, Július Polc, Karol Polc, 
František Prachár, Štefan Reck, Pavol Torok, Imrich Trgo a Ján Farbák. 
Umučení boli – rodina Borošová, Ján Boroš, Peter Boroš, Vojtech Felcán, 
Štefan Fiala, Vojtech Hanulík, Ján Kočner, Anna Kršjaková, Jozef Kršjak 
a Dr. Ján Oktavec. V koncentračných táboroch zahynuli Anton Budinský, 
Jozef Magdolen, Tomáš Nodžak a 32 občanov židovského pôvodu. Počas 
prechodu frontu zahynulo 8 obyvateľov mesta a traja občania zostali 
nezvestní.

Partizána Petra Boroša Nemci v Kľaku priviazali o obrnené auto, vláčili 
ho po ceste a položivého vhodili do horiaceho domu. Arpád Felcán, učiteľ 
meštianskej školy, ako dôstojník povstaleckej armády sa dostal do rúk 

Oslobodenie mesta gestapa. Mučili ho, popravili a pochovali v masovom hrobe na Píle. Jozef 
Magdolen, riaditeľ školy, bol členom revolučného národného výboru. 
Pripojil sa k povstaleckej armáde a zahynul v koncentračnom tábore. 
Doktora práva Jána Oktavca zastrelili príslušníci POHG. Jeho manželku, 
pani učiteľku Oktavcovú, následne prepustili z učiteľských služieb. 
Partizána Karola Budinského po prehranej bitke pri Horných Hámroch 
pred zrakmi obyvateľov dobodali  bodákmi. Prežil učiteľ Ján Zeman, 
veliteľ novobanskej  partizánskej roty. Bol zajatý a uväznený. Z väzenia sa 
mu podarilo ujsť a pokračovať v organizovaní partizánskej činnosti. 
Významnou osobnosťou odboja bol náš rodák Teodor Šlajchart, čestný 
občan mesta, ktorý pôsobil ako dôstojník v Žiline. V čase vojny  ako veliteľ 
práporu žilinskej posádky bránil pri Strečne postupu nemeckých vojsk 
smerom na Banskú Bystricu. Dosiahol hodnosť generála a bol nositeľom 
vysokých vojenských vyznamenaní. Zomrel v roku 2011 vo veku 95 rokov. 
Pred deviatimi rokmi zomrel vo veku 93 rokov Karol Schwarz,  čestný 
občan mesta a generál vo výslužbe. V našom meste má široké rodinné 
zázemie. Bojoval ako veliteľ na východnom fronte a so svojou rotou 
prešiel na stranu Červenej armády. Pri bojoch na Dukle bol dvakrát 
zranený. Získal niekoľko vojenských vyznamenaní.  Pred ôsmimi rokmi 
nás opustil posledný žijúci  bojovník - pán Štefan Spurný vo veku 
nedožitých 92rokov. Bol členom historickej trojky bojovníkov, ktorí  
v zložení Štefan Tužinský, Ferdinand Pischl (pradedo Veroniky Zuzulovej) 
a Štefan Spurný prežili „pochod smrti,“ prekonali ľadové vlny Hrona  
13. februára 1945 a pripojili sa k oslobodzovacej armáde v Tekovskej
Breznici.

V historických prameňoch z hektických vojnových dní sa stretneme  
s mnohými ďalšími menami, napríklad František Holý či Dušan Ollík, Ema 
Kráľová, Karol Pleva, Viktor Zimančok, Karol Tapfer, Mária Trgová, Anton 
Krajčík a ďalší, ktorí sa zachovali ako hrdinovia a zapísali sa do kroniky 
najhroznejšej vojny v našom meste.

Kto šialenstvo vojny nezažil, ten ho nikdy nepochopí. Generácia, ktorá
vojnu nepoznala, má pocit, že nám nič nehrozí, pričom súčasná politika 

na hrane  svetovej vojny balansuje. Aj dnes v rámci lokálneho konfliktu  
umierajú nevinní ľudia a podľa názoru niektorých  politikov treba výdavky 
na zbrojenie ešte zvýšiť. Rastie skupina ľudí, ktorá šíri nenávisť  
a agresivitu. Títo ľudia polarizujú spoločnosť a podsúvajú polopravdy  
a dezinformácie. Dosť bolo obetí!  

Ing. Július Uhrecký
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Historické míľniky žehličky
Viete si predstaviť, že by ste dnes žehlili

s 3-8 kg žehličkou? V minulosti to bola 
bežná váha žehličky a veru nejeden sa pri tejto 
práci zapotil. Dnešné žehlenie je omnoho 
komfortnejšie ako kedysi a žehlička si v priebehu 
storočí prešla svojím vývojom.

Prvé žehličky sa objavili v Egypte a Číne. 
Pravdepodobne už v 8. storočí Číňania žehlili 
pomocou bronzových nádob s rúčkou, do 
ktorých sa vkladali žeravé uhlíky a piesok. 
Egypťania využívali rozpálené bronzové platne. 
Zaujímavý spôsob žehlenia mali v Kórei. V tejto 
krajine sa žehlila látka tak, že sa položila na 
nízky stolček s rovnou plochou a ženy po látke 
udierali dvoma paličkami.

Obdobie stredoveku so sebou prinieslo 
pokrok vo vývoji žehličiek. Žehlička pozostávala 
z masívneho kusu železa s držadlom  
a nahrievala sa nad pecou. Po niekoľkých 
minútach žehlenia vychladla a bolo potrebné ju 
znova nahriať. Tieto typy žehličiek sa kovali  
z jedného kusu železa, alebo sa odlievali. 
Časom sa začali vyrábať praktickejšie žehličky 
s dutým telom, do ktorých sa vkladali žeravé 
vložky. Nebolo potrebné čakať, kým sa nahreje 
celá žehlička, stačilo vymeniť vychladnutú 
vložku za novú, nahriatu. Tvar žehličky mal už  
v tomto čase z jednej strany trojuholníkovú 
špičku a z druhej rovný plochý okraj. Teplota sa, 
samozrejme, nedala regulovať, a preto bolo 
potrebné žehliť cez mokrú handru, aby sa 
oblečenie nespálilo. Existovali dva druhy 

žehličiek. Prvý typ vážil 7-8 kg a bol určený skôr 
pre pánskych krajčírov. Druhý typ bol omnoho 
ľahší, mal približne 3 kg a používal sa pri žehlení 
bielizne.

V 18. storočí sa začali používať žehličky na 
uhlie, ktoré pretrvali až do minulého storočia. 
Vyrábali sa zo železa, prípadne sa odlievali  
z mosadze či medi. Ich výhodou bolo to, že si 
dokázali dobre udržať teplotu. Nevýhodou bol 
popol a dym, ktorý vznikal pri spaľovaní uhlia.  
V 19. storočí sa tento problém snažili vyriešiť 
tzv. komínovými žehličkami, avšak neúspešne.

Koncom 19. storočia sa objavujú žehličky na 
lieh. Podľa dobových reklám táto žehlička 
nezapácha, ba dokonca ani nerobí sadze a je 
určená na všetky druhy bielizne. Ďalším druhom 
boli plynové žehličky, ktoré sa začali vyrábať po 
zavádzaní plynu do domácností. Sporák bol 
vybavený plynovou prípojkou na žehličku, ktorá 
bola napojená na dve hadičky s prívodom plynu 
a vzduchu. Tento typ sa však neudržal kvôli 
škodlivému pôsobeniu na zdravie.

Prvá elektrická žehlička bola vynájdená  
v roku 1882 Američanom H. Seeleym. 
Patentoval si ju ako „elektrický žehlič.“ Aj 
napriek prvotným obavám, že sa ide  
o nebezpečné zariadenie, si postupne získala
dôveru a popularitu u ľudí. Jej váha už
nedosahovala 3 kg a v roku 1883 bola prvýkrát
predstavená na svetovej výstave vo Viedni.
V roku 1926 bola vyrobená prvá naparovacia
žehlička. Predstavila ju chemická čistiareň

spoločnosti Eldec Company, sídliaca v New 
Yorku. Posledné zdokonalenie prišlo v roku 
1938. Američan E. Schneyer vynašiel 
naparovaciu žehličku s termostatom. Konečne 
bolo možné regulovať teplotu a prispôsobiť ju 
žehlenému materiálu. Staré typy žehličiek však 
neupadli do zabudnutia a stále ich môžete vidieť 
v múzeách, prípadne ako dekorácie  
v domácnostiach.

Mgr. Alžbeta Kráľová, Pohronské múzeum
Foto: archív PM

Sprístupnenie expozície vulkanológia
V Pohronskom múzeu sa nám podarilo výrazne 

zmodernizovať jednu zo svojich stálych expozícií. 
Predtým expozícia Putikov vŕšok sa dnes zmenila na 
expozíciu vulkanológie, ktorá je jedinou expozíciou tohto 
typu na Slovensku. 

Múzeum sa ešte v roku 2021 zapojilo do výzvy  
o poskytnutie nenávratného finančného príspevku cez
Integrovaný regionálny operačný program, kde
sprostredkovateľským orgánom je Ministerstvo kultúry
Slovenskej republiky. Hlavným cieľom projektu s názvom
„Zvýšenie kvality poskytovaných služieb v jedinej
vulkanologickej expozícii na Slovensku“ bola podpora
udržateľnosti a odolnosti kultúrnej inštitúcie, ktorá sa
dosiahla prostredníctvom dvoch hlavných aktivít projektu:
1. Zvýšenie kvality poskytovaných služieb a 2. Zlepšenie
úrovne hygienických štandardov.

Úspešná implementácia projektu prináša novú možnosť 
sprostredkovať návštevníkovi poznanie a zážitok 
prostredníctvom zmodernizovanej expozície ako kultúrne spracovaného diela. 

Modernizáciu expozície vulkanológie realizovala firma Ústav technológií a inovácií, s. r. o. Bratislava. Odborným 
garantom expozície je vedecký pracovník Slovenskej akadémie vied RNDr. Jaroslav Lexa, CSc. Ideový návrh 
expozície sa opiera o moderné spôsoby prezentácie s ohľadom na zachovanie hodnoty exponátov. Hlavné 
exponáty – sopečné horniny zo Slovenska, najmä zo sopky Putikov vršok, najmladšej sopky v strednej Európe  
i sveta /Etna, Lipari, Hekla/ tu dostali výnimočné miesto v moderných vitrínach. Tieto sú doplnené bohatým 
digitálnym príbehom a obsahom, ktorý určite zaujme návštevníka. 

Nakoľko tento projekt vznikol v dobe, kedy bol stále aktuálny celosvetový problém s pandémiou COVID, jednou 
z hlavných aktivít projektu bolo aj zlepšenie hygienických štandardov. Pre tento účel bolo obstaraných sedem kusov 
germicídnych žiaričov a jedna čistička vzduchu. Umiestnené sú v expozícii vulkanológie, ako aj v ostatných 
expozičných a výstavných priestoroch múzea. 

Cieľovou skupinou novej expozície sú návštevníci všetkých vekových kategórií, a to nielen regiónu Nová Baňa, 
ale aj celého Slovenska a zároveň zahraničia. Všetkým návštevníkom budú pomocou moderných a nových 
interaktívnych technológií predstavené témy geológie, vulkanológie a sopečnej činnosti.

Projekt „Zvýšenie kvality poskytovaných služieb v jedinej vulkanolgickej expozícii na Slovensku“ – modernizácia 
materiálno-technického a technologického vybavenia stálej expozície je realizovaný poskytnutím nenávratného 
finančného príspevku z výzvy MK SR – IROP-PO7-SC77-2021-75 a spolufinancovaný zo zdrojov Banskobystrického 
samosprávneho kraja.

Mgr. Jana Potocká

Pohronské múzeum v spolu-
práci s OZ Slovenský vidiecky 

parlament, OZ Vidiecky parlament 
mladých na Slovensku a Jednotou 
dôchodcov v Novej Bani pripravil 
výstavu celoslovenských výrobcov 
kraslíc „Vandrovalo vajce“ 
v nasle-dovných 5 kategóriách: 
maľované-voskované-batikované; 
odrôtované; vyškrabávané; obliepa-
ná technika – slama, bavlnky, látka, 
sitina, korálky; perforované – 
madeira, richelieu. 

Jedným z mnohých prejavov 
ľudového umenia, ktorý má svoje 
historické korene v praveku ľudskej 
civilizácie, sú zdobená vajíčka – 
kraslice. Už po tisícročia je vajíčko 
v ľudskej kultúre symbolom života 
a plodnosti u mnohých národov bez 
ohľadu na náboženstvá. Kraslica – 
maľované alebo inou technikou 
zdobené vajíčko. Slepačie, 
zriedkavejšie kačacie a husacie 
vajíčko zdobené k veľkonočným 
sviatkom ako obetný, obradový 
alebo osobný dar. Obdarovať 
niekoho škrupinou bez obsahu sa 
v minulosti považovalo za urážku. 
Dnes je tomu celkom inak. Dnes sú 
kraslice hotovými umeleckými 
dielami. Príďte sa o tom presvedčiť 
do Pohronského múzea na 
pestrofarebnú výstavu Vandrovalo 
vajce... Každý návštevník môže dať 
hlas trom krasliciam. Slávnostné 
vyhodnotenie sa uskutoční 19. apríla 
2024 o 14.00 hod. v priestoroch 
múzea.

Mgr. Jana Potocká
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Prebiehajúca výstava Stretnutia a reminiscencie. Akord života
a umenia akademického maliara Mariána Rumana a sochára Víta 

Pacalaja sa koná do 26. mája. Je to tretia výstava absolventov v rámci osláv 60. 
výročia vzniku výtvarného odboru pod záštitou ZUŠ Nová Baňa a Pohronského 
múzea Nová Baňa za podpory nášho mesta a kraja. Verejnosť môže vidieť po 
takmer 40-tich rokoch maliarske dielo Mariána Rumana, nášho rodáka  
z Breznice. Krajiny a veduty najmä z okolia Banskej Štiavnice, obrazy koní  
a jazdcov a neznáme básne a surrealisticko-abstraktné maľby, obe majú svoju 
premiéru v Pohronskom múzeu Nová Baňa. Autor ukončil SUPŠ Kremnica, 
odbor odlievanie kovov, pokračoval v štúdiu komornej maľby na VŠVU  
v Bratislave pod vedením prof. E. Lehotskej, doc. J. Kresila a doc. F. Stoklasa. 

Náš rodák z Malej Lehoty, sochár Vít Pacalaj vystavuje po prvýkrát v Novej 
Bani svoje viacrozmerné sochy na dvoch miestach, v areáli a priestoroch 
Pohronského múzea Nová Baňa a školy, čím vyzýva sa prejsť k nim. Jeho 
sochy z dreva a kameňa, väčšinou monolity nezaprú veľký sochársky talent. 
Počas štúdia ho viedli a podporovali osobnosti sochárstva, na SUPŠ v Bratislave 
V. Korkoš, na VŠVU doc. V. Havrilla, prof. J. Meliš, prof. J. Jankovič. Autor
hovorí, že jeho snahou je zachrániť a rozozvučať hlas dreva, kameňa a spolu
s ním vyrozprávať príbeh o živote.

Obom umelcom som položila rôzne otázky v šiestich okruhoch (detstvo, 
obdobie základnej, strednej, vysokej školy, po škole a výtvarná vízia, odkaz, 
želanie či potreba). Autori si mohli slobodne vybrať, na ktoré mi odpovedia a ako. 
Ich odpovede sú ako premenlivý a nekonečný tok rieky s ramenami a jeho 
ústím. Zrkadlia život, jeho prítomnosť so stále živými spomienkami, ktoré unáša 
prúd života vpred. Vstupujem do ich spovede veľmi ojedinele, aby som objasnila 
konkrétne časti a prepojila ich medzi sebou.
Vyznania Mariána Rumana

Pre Mariána majú hlbší význam spomienky a príbehy z detstva, ako aj vzťah 
k rodičom, pretože predurčili a formovali jeho ďalší život. „Bol to pocit bezpečia 
a láskyplného prostredia, vďaka ktorému som rozvíjal vlastné spoznávanie 
okolia a svojich možností. Otec, vidiecky učiteľ, divadelník, huslista s vlastnou 
speváckou skupinou a vlastnou knižnicou, mi dal zažiť, čo je to umenie. Na 
povale v starom kufri som objavil jeho kresby z obdobia štúdia. Páčili sa mi.  
V knižnici som našiel knihu Dejiny maliarstva od Giotta po Cézanna, v ktorej 
som si stále pozeral malé nedokonalé reprodukcie. Vždy som so záujmom 
končil listovanie až obdobím impresionizmu, fauvizmu a kubizmu. Staré 
náboženské umenie ma nezaujalo. Mám v pamäti príbeh o typickom kubistickom 
zátiší s fajkou, ktoré som skúsil spamäti namaľovať, no nebol som s tým 
spokojný. Ako sa prepracovať k tej mäteži čiar a plôch som pochopil až na 
vysokej škole, kde som spoznal ďalších mojich obľúbených maliarov (P. 
Bonnard, G. Braque, P. Picasso).“ Keď dostal do daru olejové farby, učil sa 
technike u amatérskeho maliara z Novej Bane. „Na výtvarnej výchove bol som 
za hviezdu, preto som musel potajme niečo nakresliť aj ostatným. Navždy ma 
ovplyvnila aj hra na akordeóne v ĽŠU v Novej Bani spolu s vidieckym prostredím. 
Každodenné zvolávanie na pašu. Na cestách takmer bez áut sa v lete sušilo 
obilie a polievalo na Veľkú noc. V blízkom lese tajné lezenie po skalách, stavanie 
bunkrov, prvé fajčenie. Nad dedinou ma vždy priťahovalo tajomné miesto so 
zbytkami starého hradu, odvtedy mám rád dejiny.“ Dávno vedel, že chce byť 
maliarom. V 8. ročníku sa začal chodiť pripravovať na strednú na výtvarný odbor 
do ĽŠU k milej a vľúdnej pani učiteľke Olejčekovej. Až na strednej pochopil, čo 
to obnáša byť sám v neznámom prostredí, ale aj nové podnety do života  
a tvorby. „Keď som sa prihlásil na vtedy slávnu školu - SUPŠ v Kremnici, bol 
som rozhodnutý byť chudobný maliar, ako som sa to dočítal o správnych 
veľkých maliaroch. Na škole sa neštudovalo maliarstvo, priradili ma na mne 
neznámy odbor - umelecké odlievanie kovov. Išlo o sochárstvo. Zvykol som si 
na modelovanie, prácu so sadrou a kovom. Na najviac obľúbenom predmete, 
výtvarnej príprave, nás učil základné vyjadrovacie prostriedky akad. mal. Cyril 
Koreň. Bol mojím výtvarným bohom. Dostať sa do jeho priazne sa mi podarilo 
až mojím návratom po vysokej na pedagogické miesto v SUPŠ. Stali sme sa 
nerozlučnými priateľmi. Bohémske prostredie SUPŠ, kde sa pestovala aj 
intelektuálna hudba (Prúdy, Kolégium musicum, Pink Floyd, Jethro Tull atď. ) ma 
utvrdzovalo, že sme veľkí umelci s výnimočným vkusom. Vo vnútri som stále 
nosil predstavu, že moja cesta je maľovať obrazy.“ Po strednej prichádza hlbšie 
štúdium na vysokej. „Obdobie štúdia na SUPŠ s odstupom času vnímam, že ma 
poznačilo asi viac ako na VŠVU, kde som nenašiel blízkeho učiteľa. Aj blízkosť 
prírody a intimita vidieka mi v Bratislave veľmi chýbali. Študoval som na katedre 
maliarstva, odbor komornej maľby. Začiatky boli dosť ťažké, nevedel som, čo 
urobím so zadanými úlohami. No uvedomil som si, že môj vyjadrovací 
prostriedok je farba a túžba vybudovať autentickú výpoveď. Kresba ma až tak 
neoslovovala. So spolužiakom Š. Balázsom sme sa podnecovali a pomáhali si 
v korigovaní, z vyššieho ročníka to bol Š. Filep. Skoro každý deň do večera  
v ateliéri mi pomáhalo vyjasniť si, „ako sa to má robiť.“ Zaujali ma na celý život 
ďalší výtvarníci: J. Brož, F. Jiroudek, J. Jíra, K. Sokol, E. Šimerová-Martinčeková, 
V. Hložník. Veľmi ma poznačila osobná návšteva u pani E. Šimerovej-

Martinčekovej. Jedna z našich svetových maliarok o sebe skromne hovorila, že 
sa snaží robiť len poctivú prácu. Životnou lekciou bol jej morálny postoj, že nie je 
dôležité, akú formu umelec prijme, ale jeho charakter, ktorý sa prejaví v každej 
forme. Sám obľubujem meniť formu,z abstraktnej na kubistickú a inú. 
Diplomovou témou bolo Divadlo. Predprípravu tvorili skice zo skúšok hry 
Henrich IV. v SND. Formáty väčšieho rozmeru  nezvyklé v komornej maľbe mi 
umožnili silnejšie vyjadriť umelé divadelné svetlo a formy postáv.“ V období po 
škole Marián naberá pedagogické a tvorivé skúsenosti. „Moja prvá samostatná 
výstava bola v Pohronskom múzeu v Novej Bani so sochárom Ľ. Ferkom. Ako 
pedagóg a vedúci odboru umelecké odlievanie kovov som nastúpil do mojej 
milovanej SUPŠ Kremnica. Boli to najkrajšie roky, kedy som bol hrdý na to, že 
som učiteľom. Na vlastnú tvorbu bolo málo času. V r. 1989 som zo školstva 
odišiel z osobných dôvodov. Vrátil som sa v r. 1996, keď som nastúpil na 
Banícku školu v B. Štiavnici na otvorený odbor omietky a štuková výzdoba. 
Medzitým som striedavo bol na voľnej nohe a podnikal v oblasti predaja 
starožitností v Piešťanoch, kde sme žili. Spoznal som umelecké predmety  
z rôznych oblastí a ich dejiny a orientoval sa v nich. Po návrate do školstva som 
učil aj v odboroch propagačná grafika, propagačné výtvarníctvo, textilná tvorba, 
čo vyžadovalo neustále vzdelávanie a hľadanie nových prístupov, aj v anatómii, 
ktorú som si obľúbil. Banská Štiavnica ma silno očarila svojou históriou aj 
prírodou. Nepodarilo sa mi presadiť abstraktnými obrazmi, preto odvtedy 
maľujem krajinu a mestské prostredie po svojom. Objavil som v maľbe čaro 
jednoduchých dennodenných zážitkov (psík, kocúr Theo, jazdecké motívy, 
objavovanie slovenskej krajiny). Občas sa zatúlam do polôh abstraktnejších 
alebo voľných surrealistických tvarov z čias po vysokej. Od roku 2000 som 
prestal učiť a venujem sa iba tvorbe, objavovaniu našej pôvodnej kultúry  
z predkresťanského obdobia a hľadaniu prirodzenej rovnováhy v sebe a vo 
vzťahu k prírode. Okrem maľby som od štúdia zrealizoval dve monumentálne 
práce do architektúry.“ Výtvarné posolstvo u Mariána hlboko pramení z jeho 
osobného a autorského života i zo stretu s významnými osobnosťami (priamo 
alebo cez dielo). „Obraz je informácia o tom, kam som dospel vo svojom 
poznaní. Zase sme u E. Šimerovej-Martinčekovej, že nie je rozhodujúca 
dokonalosť formy, ale charakter umelca a jeho odpoveď na otázku, kto som, 
odkiaľ pochádzam a aká je moja misia na tejto planéte, pre koho tvorím. 
Zmyslom života aj práce je pre mňa šírenie harmónie, radosti, šťastia pre nás. 
Budovanie krásnych a čistých myšlienok a obrazov formuje čistý charakter  
a krásny život. Či sa mi to darí, nechám na vnímateľoch.“
Vyznania Víta Pacalaja

Víta od ranného detstva ovplyvňovala a inšpirovala divoká, nenarušená 
príroda a krajina, s ktorou mal bezprostredný a intímny kontakt. Jej tvary  
a premeny formovali u neho hlbšie ukotvené významy s človekom, vierou  
a životom. „Od malička ma výtvarne formovala prírodná scenéria Malej Lehoty. 
Pozeral som z nášho šajbovského dvora na zavalité chrbty kopcov za 
Rajnohovcami, ktoré mi pre môj ortopedický handicap pripadali nedostupné. Za 
oknom nášho rodičovského domu sa v každom ročnom období kolembali 
konáre veľkého orecha a čerešne. Nevdojak mi na základe tvaru ich púčkov, 
plodov a haluzí došlo, prečo je orech ten a čerešňa tá. Pre moje časté otázky 
PREČO ma už od predškolského veku prezývali filozof. Takto sa pri snahe akosi 
uchopiť podstatu vrezal do môjho pozorovania krásy organický tvar.“ Počas 
základnej školy navštevoval okrem výtvarného odboru hudobný v ĽŠU v Novej 
Bani. „Učiteľ klavíra, nezabudnuteľný pán Filipovič ma naladil na vnímanie, ako 
sa melódie pravej a ľavej ruky dopĺňajú. A tak som rytmus, kompozíciu i melódiu 
začal objavovať aj v tuhých tvaroch. Nielen forma je spoločná pre všetky 
umelecké disciplíny, ale tiež ich vlastnosť uchovať a vnímavej duši odovzdať 
obsah.“ Dá sa povedať, že u Víta od detských rokov až dodnes dozrieva (naberá 
rôzne hĺbky) postoj k umeniu a k úlohe umenia a umelca v spoločnosti. „Umelci 
sú najcitlivejšou skupinou spoločnosti k tomu, čo je, čo sa chystá, čo môže, má 
a nemá prísť. Som presvedčený, že našou úlohou je nielen odrážať skutočnosť, 
ale pretvárať ju, posúvať kladným smerom. Tak mám na lapidárnej úrovni snahu 
zachrániť napríklad stromy, ktoré by inak skončili na smetisku alebo v peci. Veď 
ony môžu ešte veľa rokov tancovať a spievať. Ak ste si to doteraz nevšimli, 
nevadí. Mnoho vecí okolo nás existuje nezávisle od nášho vedomia.“ Podstata 
umenia je pre neho nenahraditeľná. „Umenie má aj schopnosť nenásilne 
nabúrať strnulú a nezriedka nepravdivú i chorú ľudskú konvenciu. No len u tých, 
ktorí sa neštítia bolesti spôsobenej zamyslením. U tých posúva poznanie 
pravdy...“ Počas štúdia i po ňom v živote a v tvorbe Vít zaujíma tento postoj: 
„Počas štúdia som stretol veľa obhajcov kompromisov z lásky či z pragmatickosti. 
Ale, vďaka Bohu, včas som pochopil, že pravda neznesie kompromis. 
Synergický životný postoj vám podstatne ovplyvní kompozíciu výtvarných, 
hudobných či iných diel..., napokon i diela, ktoré sa volá život.“ Nielen nové 
výzvy v živote a tvorbe sú pre Víta dôležité. Rád šíri výtvarné myšlienky  
a skúsenosti medzi ľudí. „Mojou víziou do budúcnosti je premeniť tieto myšlienky 
na drobné pri besedách so žiakmi, študentmi alebo vo všeobecnosti so 
zvedavcami.“

Mgr. Michala Lenčová, výtvarný odbor ZUŠ Nová Baňa, kurátorka výstavy

Vyznania maliara Mariána Rumana a sochára Víta Pacalaja
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Materská škola Nábrežná a elokované triedy Štúrova a Kolibská cesta

Deti z elokovanej triedy na Kolibskej ceste sa na konci
zimy s veselým sprievodom vybrali na Tajch, kde vyniesli 

Morenu. Následne sa spevom, tancom a hrami na lúke oficiálne 
rozlúčili so zimou a privítali voňavú jar.

Mgr. Júlia Laktišová
MŠ e.t. Kolibská cesta

Vítanie jari
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Základná škola sv. Alžbety v Novej Bani

Máme víťazku 
celoslovenského kola
V Bratislave sa konalo 23. marca celoslovenské kolo v prednese 

kresťanskej poézie a prózy „ ... a Slovo bolo u Boha“. 
Naša škola mala až trojnásobné zastúpenie. 
V I. kategórii  - poézia sa na 1. mieste umiestnila prváčka Alžbeta 

Krčmáriková, v I. kategórii  - próza obsadil 2. miesto  druhák Jakub Jurášik 
a v II. kategórii – poézia  získala 3. miesto štvrtáčka Ema Abrahámová.  Za 
tento mimoriadny úspech vďačíme aj pani učiteľke Mgr. Miroslave 
Brieškovej, ktorá žiakov pripravuje na recitačné súťaže. 

 V dekanátnom (okresnom) kole Biblickej olympiády obsadilo naše 
družstvo v zložení Jakub Fidermák, Michal Holý, Noel Vallo 1. miesto. 

V krajskom kole súťaže v prednese slovenských povestí Šaliansky 
Maťko J. C. Hronského obsadila v III. kategórii Ivana Obrcianová 3. miesto.

Družstvo v zložení Šimon Brodziansky, Jakub Fidermák, Bianka 
Gregorová a  Pravoslav Maruška bolo úspešným  riešiteľom celoslovenskej 
matematickej súťaže Matboj.

 V okresnom kole Chemickej olympiády v kategórii D obsadila 3. miesto 
Natália Paučeková. Úspešnými riešiteľmi boli aj Dominika Králová a Noel 
Vallo.

V okresnom kole výtvarnej súťaže Vesmír očami detí si zabezpečila 
postup do celoslovenského kola práca Bianky Koniarovej v  II. kategórii. 

V okresnom kole Geografickej olympiády v kategórii E zvíťazil Dávid 
Krčmárik  a zabezpečil si postup do krajského kola. Ďalšími úspešnými 
riešiteľmi boli Dominika Králová a Noel Vallo.

V kategórii F obsadil Šimon Brodziansky 1. miesto, Matej Bratko získal  
2. miesto,  Michal Holý 3. miesto. Všetci traja žiaci postúpili do krajského
kola. V kategórii G obsadil Filip Fidermák 3. miesto, úspešnou riešiteľkou
bola aj Klára Gregorová.

Obvodné kolo 70. ročníka súťaže v umeleckom prednese poézie a prózy 
Hviezdoslavov Kubín prinieslo nasledovné výsledky: poézia, I. kategória - 
Jakub Jurášik, 1. miesto; II. kategória - Klára Gregorová – 2. miesto, III. 
kategória - Tamara Valentovičová – 2. miesto, próza: I. kategória -  Karolína 
Číková, 1. miesto a Ema Abrahámová, 2. miesto;  II. kategória -  Laura 
Wolfová Uka, 1. miesto a Barbora Mučková, 3. miesto; III. kategória - Natália 
Paučeková, 2. miesto.

Do súťaží Všetkovedko a Expert sa zapojilo 33 žiakov 1. – 4. ročníka  
a jeden žiak 6. ročníka. Úspešnými riešiteľmi boli: Diana Borošová,  Anna 
Gregorová, Lilien Holá, Silvia Kočalková, Lujza Peťková, Barbora 
Gragorová, Oliver Boroš, Ema Bratková, Natália Tužinská, Miriam 
Zumerlingová a Matej Bratko.

Projekt zameraný na finančnú gramotnosť 3banka, ktorý realizuje  
Mgr. Marta Pirháčová s tretiakmi od začiatku školského roka, bol 
zaregistrovaný do medzinárodnej kampane Globálne Money Week. Dostal  
sa až do televízie. Našu školu navštívila RTVS. Zaujímal ich cieľ projektu, 
realizácia, sprievodné aktivity a hlavne prínos pre deti. Túto neohlásenú 
aktivitu  sme zvládli a  pre deti to bola nová skúsenosť a zážitok.

Ďakujeme žiakom, ktorí  úspešne reprezentovali našu školu i mesto, tiež 
ich pedagógom za prípravu.

PaedDr. Monika Solčanová

Stretnutie so spisovateľom, hudobníkom a hercom 
Branislavom Jobusom v Kine Vatra Nová Baňa

Marec je mesiac knihy, aj preto sme sa 11. marca 2024
stretli so spisovateľom, hudobníkom a hercom 

Branislavom Jobusom v novobanskom kine.
Braňo Jobus „Branuško" pochádza z Vrbového. Je 

autorom 22 detských kníh, medzi ktoré patria napr. knihy 
Plajko, Ako Muflón Ancijáš sľub dodržal, Ja nič, ja muzikant, 
Zvon, Komisár Mrodge, Zberný dvor a mnoho ďalších. 

Beseda niesla názov Jobusovky a bol to literárno-hudobný 
program, kde autor rozprával a spieval o svojich knihách.

Bolo to príjemné stretnutie, ktoré bolo určené žiakom  
1. stupňa ZŠ Jána Zemana a ZŠ sv. Alžbety Nová Baňa.
Kino Vatra bolo zaplnené do posledného miesta a deti sa
tešili na knihy autora, ktoré si mohli  kúpiť aj s jeho venovaním.
Bola to veľká radosť, keď  im Braňo Jobus zahral na rýli a zaspieval pár piesní o postavách zo svojich kníh.

Ďakujeme autorovi za možnosť stretnúť sa s ním aj s jeho knihami a tiež ďakujeme šikovným žiakom a ich učiteľom za krásne maľby, ktoré pripravili 
na tému Braňo Jobus a jeho knihy. Kresby boli vystavené vo vestibule kina Vatra a autora veľmi potešili.

Eva Čaklošová, mestská knižnica, foto: archív MsÚ
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Základná škola Jána Zemana Nová Baňa

Sme členmi Koalície škôl za duševné zdravie!

Téma duševného zdravia je
čoraz viac aktuálnejšia. 

Základná škola Jána Zemana Nová 
Baňa sa stala vo februári tohto roka 
členom Koalície škôl za duševné 
zdravie, ktorá funguje pod záštitou 
Ligy za duševné zdravie. Ide  
o neformálne združenie škôl, ktoré
sa rozhodli pre transformáciu na
duševne zdravé a bezpečné

prostredie. Naším spoločným cieľom 
je lepšia príprava mladých ľudí na 
kvalitný život, lepšia schopnosť učiť 
sa vedomosti a nadobúdať sociálne 
aj iné zručnosti. Zároveň pomocou 
preventívnych opatrení máme za 
cieľ destigmatizáciu duševných 
porúch a ťažkostí v prostredí školy, 
zamedzenie patologickému či 
násilnému správaniu v školských 
komunitách, ale aj minimalizáciu 
negatívnych dopadov závažných 
spoločenských javov a udalostí na 
duševné zdravie mladých ľudí.

V rámci členstva bude na škole 
vykonané meranie duševnej pohody 
prostredníctvom tzv. „pohodomeru,“ 
a to na úrovni žiakov aj učiteľov. Na 

základe týchto anonymných 
výsledkov budeme mať príležitosť 
rozvíjať oblasti, ktoré budú nutne 
potrebné konkrétne pre našu školu. 
Koalícia škôl za duševné zdravie 
nám poskytne vzdelávanie v oblasti 
duševného zdravia, podporné 
materiály, zaujímavé články  
a newslettre, webináre a online 
kurzy pre učiteľov aj žiakov. 
Podmienkou členstva je vybu-
dovanie celoškolskej stratégie na 
podporu duševného zdravia. 

Základná škola Jána Zemana je 
už teraz bezpečným a príjemným 
prostredím pre svojich žiakov.  
V priebehu školského roka sa 
organizujú pre žiakov rôzne 

preventívne aktivity, výlety, deťom sa 
poskytujú príležitosti osobnostne 
rásť. Tento školský rok škola zaviedla 
v triedach tzv. „školoráno,“ kde sa 
žiaci pod vedením svojho triedneho 
učiteľa venujú rôznym dôležitým 
témam. V prípade akútnych 
problémov pracujeme so žiakmi 
individuálne aj skupinovo, neos-
týchame sa situácie riešiť promptne 
na úrovni učiteľ-žiak-rodič.

Veríme, že členstvo v Koalícii škôl 
za duševné zdravie už len napomôže 
k vybudovaniu bezpečnej a duševne 
zdravej školy. 

Mgr. Andrea Šipikalová
školská psychologička

Zemaňácky spravodaj

Ani sme sa nenazdali a prvý jarný mesiac je
za nami. Bol plný pestrých aktivít, ale aj 

súťaží. Niesol sa aj v duchu stretnutí predškolákov 
a ich rodičov s nami pedagógmi. Všetko to bolo 
veľmi príjemné, prirodzené a, hlavne, všetci boli 
dobre naladení a spokojní.

Mesiacu MAREC patrí aj prívlastok MESIAC 
KNIHY. Preto všetci naši prvostupniari navštívili či 
už mestskú alebo našu školskú knižnicu. 
Spestrením návštevy mestskej knižnice bolo 
čítanie z knihy povestí o Novej Bani, ktoré nám v 
priestoroch múzea prečítala bývalá pani učiteľka 
Krauseová, iné triedy si vypočuli príbehy v podaní 
pani Liptákovej. Ďakujeme za príjemný zážitok. 
Takto príjemne sme posunuli úroveň našej 
čitateľskej gramotnosti vpred.

Veľmi príjemným stretnutím bolo stretnutie 
našich prvostupniarov s literárnymi postavami  
v podaní našich šiestakov, ktorí nám predstavili 
známe literárne postavy oblečené vo vlastnoručne 
vyrobených kostýmoch a pripravili nám aj zábavné 
úlohy. Bolo to veľmi vydarené rovesnícke učenie.

Veľmi príjemné bolo aj posedenie pri knihe  
s rodičmi a starými rodičmi, ktorí prijali pozvanie 
do našej školskej knižnice a zaujali prváčikov 
príbehmi z ich domácich knižníc, o ktorých sa 
následne porozprávali.

Marec - mesiac kníh nám mestská knižnica 
spestrila besedou so spisovateľom detských kníh 
Braňom Jobusom. Naši žiaci spríjemnili jeho 
pobyt v našom meste krásnou výzdobou vestibulu 
v kine Vatra vo forme ilustrácií k jeho knihám. 
Zapojili sa žiaci 3. – 6. ročníkov, ktorí sa besedy aj 
zúčastnili a odchádzali z nej nadšení.

Samozrejme nemohla chýbať už tradičná 
marcová súťaž v prednese poézie a prózy 
HVIEZDOSLAVOV KUBÍN, kde sa nám podarilo 

uspieť. Zodpovedne nás 
reprezentovali:

kategória próza - 3. 
miesto Peter Baník; II. 
kategória próza - 2. miesto 
Svätoslav Budinský;     III. 
kategória próza - 3. miesto 
Zuzana Jančoková; II. 
kategória poézia - 1. miesto 
Nela Katinová. Všetkým 
srdečne blahoželáme.

Veľká vďaka od nás zo 
srdca patrí všetkým rodičom, 
že si na nás spomenuli pri 

príležitosti Dňa učiteľov, a zvlášť 
Rade rodičov a našim milým 
deviatakom za milé slová  
a kvetinové dary, ktoré nám 
prostredníctvom nich poda-
rovali. Veľmi si to vážime.

Tento rok sa Deň učiteľov  
v našom meste konal v ex-
kluzívnom štýle. Naozaj! Dostali 
sme veľmi pekný darček v po-
dobe šansónového koncertu Evy Pavlíkovej  
& band a príhovoru p. primátora. Súčasťou bolo aj 
oceňovanie učiteľov, ktoré si od nás prevzala 
Ľudmila Zimermanová  za aktívnu prácu  
v mimoškolskej činnosti, svedomitú prácu vo 
výchove mládeže, organizovanie aktivít a osobnú 
angažovanosť, prínos a prácu v prospech školy.

Ako každý mesiac ani v marci nechýbali 
tematické dni, ktoré súviseli s vodou a Veľkou 
nocou. Deti riešili rôzne zaujímavé úlohy, zdobili  
a hľadali vajíčka, plietli korbáče. Zažili pri tom veľa 
zábavy.

Aj tento mesiac sme, samozrejme, pokračovali 
v uchovávaní ľudových zvykov a tradícií. Podľa 
starej tradície sme hodili Morenu do potoka, aby 
sme zahnali zimu a mohli sa tešiť z teplých 
slnečných lúčov jari. 

Veľký úspech malo aj stretnutie predškolákov  
a školákov v našej škole. Predškoláci si u nás užili 
najprv športový deň a neskôr ukážky vyučovania  
v našej škole. Všetci sme si to užili a už teraz sa 
tešíme na stretnutie v septembri. Ďakujeme 
rodičom za dôveru.

Aj tento školský rok sa naši ôsmaci zúčastnili 
korčuliarskeho kurzu. Sme radi, že aspoň ten sa 
podarilo zorganizovať, keďže lyžiarskemu počasie 
neprialo. Tento ľad sa nerozpustí ani pri krajšom 
počasí. Náš korčuliarsky kurz pomohol pri získaní 
základov tým, čo ešte na korčuliach nestáli,  
a pomohol zdokonaliť sa a zrelaxovať tým, ktorí 
majú v korčuľovaní záľubu.

Aj v tomto školskom roku sa podarilo našim 
žiakom postúpiť opäť do krajského kola v stolnom 
tenise, ktoré sa už tradične uskutočnilo v Kalinove. 
Aj keď sa nám nepodarilo zvíťaziť, bola to určite 
dobrá skúsenosť.

Pochvala patrí aj Sofii Raffajovej, ktorej kresba 
STRATENÝ VO VESMÍRE postúpila do 
celoslovenského kola.

Samozrejme nepoľavujeme ani v skrášľovaní 

našej školy. Prerába a vynovuje sa neúnavne 
ďalej. Naposledy dostali nový šat triedy na spodnej 
chodbe od potoka. Triedy skrášlili nové gauče, 
vstavané skrine, kallax police a všetko krásne 
rozžiaril farebný koberec. Všetci sa tešíme  
z príjemného prostredia.

ĎAKUJEME VÁM KRÁSNE ZA PRIAZEŇ, 
KTORÚ NÁM PREJAVUJETE. Budeme veľmi 
radi, ak nás podporíte aj 2% vašej dane, podporíte 
tak VAŠE - NAŠE DETI.

Mgr. Denisa Bátorová, foto: archív ZŠ
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Spojená škola v Novej Bani

Marec na našej škole prebiehal nielen v duchu tradícií,
ako sú Marec mesiac knihy či vynášanie Moreny  

a privítanie prvých jarných lúčov, ale bol to mesiac plný 
výchovno-vzdelávacích aktivít. Hneď začiatkom marca  
k nám prišlo bábkové divadlo Lienka a svojím predstavením 
„Neúctivý princ“ sa žiaci naučili, aké hodnoty sú v živote 
dôležité. 

Starší žiaci na odbornom učilišti realizovali rovesnícke 
vzdelávanie, ktoré vedie k vzájomnému rešpektu, pomoci a súdržnosti. 

Na našej škole majú všetky deti rady šport, a preto žiaci zo ŠKD 3 
pozvali ostatné oddelenia na športové popoludnie, ktoré im pomohla 
pripraviť M. Kokavcová. 

Život bez zraku si vieme len veľmi ťažko predstaviť, a preto si treba oči 
chrániť. Naša školská sestra, Evka Martincová, je v realizácií rôznych 
aktivít skutočne výnimočná a inak to nebolo ani teraz. Formou prezentácie 
a rôznych názorných aktivít nás previedla celým systémom, ako naše oči 
fungujú a ako si ich chrániť. 

„Búrame bariéry.“ Deti vedia byť veľmi kruté, ak nemajú dostatok 
informácií o „inakosti“ svojich rovesníkov. Každé dieťa je iné,  
a preto sú všetky bez rozdielu výnimočné. Vo štvrtok 14.3.2024 sme 
takéto bariéry búrali. Pani vychovávateľky privítali v ŠKD návštevu zo ZŠ 
J. Zemana a všetky deti si spoločne zahrali bocciu, vybláznili sa v
guľôčkovom bazéne a navštívili snoezelen, kde si vyskúšali vodnú posteľ.

Viete, ako správne dýchať? My to už vieme. Pani E. Martincová nám 

Škola, kde to žije
vytvorila umelé pľúca a dozvedeli sme sa veľa dôležitých 
informácií o správnom dýchaní. 

V ďalšej aktivite sme na našej škole viedli diskusiu  
o ľudských právach a právach dieťaťa. Každá trieda vytvorila
na danú tému krásne projekty, ktoré sme si potom spoločne
predstavili.

Keď že sme špeciálna škola, nemohli sme zabudnúť ani 
na ponožkovú výzvu a dňa 21. marca 2024 sme si 
pripomenuli Svetový deň Downovho syndrómu. 

Ako u nás prebieha školské kolo v prednese poézie a 
prózy? No výnimočne. Aby z našich žiakov 
opadla tréma z recitovania, tak im pedagógovia a 
asistentky pripravili komediálnu modernú 
rozprávku o Červenej čiapočke, ktorá 
komunikovala so svojou babkou cez Facebook  
a stará mama sledovala, koľko má laikov za svoje 
statusy. Všetci sme sa poriadne nasmiali. Takto 
uvoľnení žiaci mohli podať svoje najlepšie výkony. 

Jar nám priniesla úsmev a radosť do života, ale 
ešte niečo... plné brušká. Žiaci spoznávali dary 

prírody a hľadali fialky, sedmokrásky, 
žihľavu, pažítku a vyrobili si z nich 
rôzne pomazánky, čajíky a sirupy. 
Naučili sa, že prvé jarné bylinky 
zabojujú s ich oslabenou imunitou. 
Po jedle si treba umyť zúbky. 

Starostlivosť o náš chrup a dutinu 
ústnu predviedla sestrička Evka. 
Priniesla so sebou veľké zuby, ktoré 
žiaci poriadne vyčistili. Keď si už 
vedia zúbky vyčistiť, žiadny kazožrút 
už nemá šancu. 

Máte dostatočný pitný režim? Pani 
učiteľka S. Lalková nám urobila 

prednášku venovanú Dňu vody. Urobili sme si prehľad o našom pitnom 
režime, akým nápojom by sme sa mali vyhnúť a ktoré práve by sme mali 
do nášho pitného režimu zahrnúť. 

Na koniec tohto mesiaca máme pripravené veľkonočné dielničky pod 
vedením pani učiteľky K. Adamcovej. Výrobkami si môžu žiaci skrášliť 
svoje izbičky či potešiť mamičky. No a je tu koniec marca a všetky deti sa 
už určite tešia na veľkonočné prázdniny. My im prajeme, aby ich prežili  
v duchu tradícií a chvíľ so svojimi najbližšími.

J. Červenáková, foto: archív školy

Základná škola pre žiakov s narušenou komunikačnou schopnosťou

Marec v Logopedickej škole Nová Baňa 
Marec je mesiacom významných

dní. Okrem Svetového dňa 
vody a Svetového dňa Downovho  
syndrómu sme venovali aktivity aj téme 
KNIHA, ktoré  sme si užili s prípravným 
ročníkom v prírode. Pomohli sme 
zvieratkám nájsť listy z ich knihy, ktoré 
sa záhadne stratili. Príbeh o ich 

obchode sme si vypočuli pri peknom výhľade z Kalvárie.  Na koniec mesiaca sme si 
naplánovali besedu s  rodičmi a pani učiteľkami z materských škôl. Bolo to príjemné 
stretnutie v našej škole, počas ktorého sme sa rozprávali o narušenej komunikačnej 
schopnosti a o najlepších možnostiach,  ako  sa dá vzdelávaním čo najviac eliminovať.  
A ak ste ho náhodou nestihli, ale chcete sa o našej škole dozvedieť viac,  neváhajte nás 
kontaktovať, dohodneme si stretnutie  individuálne.

Drahoslava Pšenáková, foto: archív školy
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ŠKOLSTVO
Stredná odborná škola obchodu a služieb v Novej Bani

Marec je mesiac, kedy si o niečo  viac uvedomujeme dôležitosť a  význam
pedagogickej práce a ako prejav vďaky mnohí preberajú významné ocenenia za 

ich prínos pre školstvo. Teší nás, že v tomto školskom roku sa takejto cti dostalo aj našim 
dvom kolegyniam.

Banskobystrický samosprávny kraj sa pri príležitosti Dňa 
učiteľov rozhodol oceniť prácu dvadsiatich stredoškolských 
pedagógov. Výber ocenených tentokrát vedenie BBSK 
nechalo na samotných pedagogických zamestnancov  
a žiakov, ktorí prostredníctvom dotazníkov hlasovali za 
najlepšieho pedagóga vo svojej škole. 

Medzi dvadsiatimi najlepšími bola aj naša kolegyňa 
PaedDr. Slavomíra Gáborová, ktorá si ocenenie za svoju 
prácu prevzala 21. marca 2024 v Divadle Jozefa Gregora 
Tajovského vo Zvolene. 

PaedDr. Slavomíra Gáborová zasvätila celý svoj 
profesijný život pedagogickej činnosti. Dvadsať rokov  stojí 
za katedrou  Strednej odbornej školy  obchodu a služieb  
v Novej Bani a otvára pre žiakov krásy slovenského  
a anglického jazyka. Okrem vysokých profesionálnych 
kvalít je pre ňu vlastná ľudskosť, otvorenosť, empatia, čo 
oceňujú nielen žiaci, rodičia, ale aj kolegovia školy. Našu školu reprezentuje v rôznych 
projektoch a mimoškolských aktivitách. Bola iniciátorkou projektu „ Adopcia srdca,“ za 
ktorý sme ako škola získali v decembri 2023 ocenenie za charitatívnu činnosť ,, Srdce na 
dlani. A práve so srdcom na dlani odovzdáva svoje odborné zručnosti a skúsenosti aj 
mladšej generácii pedagogických zamestnancov.  

Ocenenia pre našich pedagógov

 Dňa 25.3.2024 primátor mesta Nová Baňa pri príležitosti 
Dňa učiteľov ocenil najlepších pedagógov novobanských 
škôl. Ocenenou za našu školu bola Ing. Mária Lenčová, 
ktorá si spolu s ostatnými prevzala ocenenie v kinosále po šansónovom koncerte Evy Pavlíkovej.

Ing. Mária Lenčová je dlhoročná učiteľka odborných ekonomických predmetov na Strednej odbornej škole obchodu  
a služieb v Novej Bani. Zároveň vykonáva špecializovanú činnosť triedneho učiteľa a vedúcej predmetovej komisie. Je 
dlhoročnou koordinátorkou finančnej gramotnosti a podnikateľských zručností. V edukačnom procese aplikuje 
aktivizujúce metódy a formy vzdelávania praktickým interaktívnym a zážitkovým spôsobom, ktoré podporujú u žiakov 
kreativitu, aktivitu a motiváciu. Svojou profesionalitou a ľudským prístupom si vie získať rešpekt i úctu kolegov i žiakov.

K oceneniu našim kolegyniam srdečne blahoželám a želám nielen im, ale všetkým pedagógom a zamestnancom 
školy veľa elánu, tvorivosti a  pochopenia do ďalšej práce v školstve. Zároveň vyslovujem srdečné ďakujem za vašu 
neúnavnú prácu,  pri ktorej odovzdávate svoje vedomosti a skúsenosti, motivujete študentov k zvedavosti a hľadaniu 
nových poznatkov a formujete zodpovedných a aktívnych občanov.

    Ing. Katarína Garajová, riaditeľka SOŠ obchodu a služieb Nová Baňa

Gymnázium Františka Švantnera v Novej Bani

Skutočne dobrým učiteľom je ten, kto svojou
prácou, vystupovaním, ochotou, obetavosťou 

a zanietenosťou denno-denne desiatky rokov napĺňa 
slová Jána Amosa Komenského: 

„Dobrý učiteľ je ten, kto sa usiluje byť tým, za čo 
ho pokladajú, t. j. učiteľom, nie maskou učiteľa. Teda 
nebude sa vyhýbať učiteľskej práci, ale bude ju 
vyhľadávať a nebude konať prácu len naoko, ale 
vážne, nie do vetra, ale pre ozajstný a ustavičný 
pokrok svojich žiakov...“

Pri príležitosti Dňa učiteľov ocenili prácu 
pedagógov našej školy:

Banskobystrický samosprávny kraj – ocenenie 
prevzal Mgr. Mojmír Feldsam;

mesto Nová Baňa – ocenenie prevzala  
Mgr. Eva Budinská.

Obom srdečne blahoželáme!
S úctou 

PaedDr. Renáta Juhásová
riaditeľka GFŠ v Novej Bani

Ocenení  
za svoju prácu

Príspevok neprešiel jazykovou korektúrou.
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Gymnázium Františka Švantnera v Novej BaniMáme na škole ZLATO

Na našej škole
sa v roku 2024 nachádzajú študenti,
ktorí získali významné zlaté ocenenie

Medzinárodná cena vojvodu 
z Edinburghu!

Máme 
na škole
ZLATO!

Nigel Baker 
Veľvyslanec Spojeného kráľovstva 

Veľkej Británie a Severného Írska na Slovensku 

Miloš Ondrášik
Riaditeľ Národnej kancelárie 

DofE Slovensko

Vďaka DofE mali motiváciu robiť niečo
naviac. Stali sa vytrvalejšími,

cieľavedomejšími, odolnejšími. Išli aj za takými 
cieľmi, ktoré mali kedysi ukryté iba vo svojom 
vnútri. A za svoju snahu si prebrali zaslúžené 
ocenenia. Historická budova Národnej rady 
Slovenskej republiky v Bratislave privítala 19. 
marca 161 Dofáčiek a Dofákov, ktorí úspešne 
absolvovali zlatú úroveň tohto rozvojového 
programu pre mladých ľudí. Štatistika vraví, že 
absolvovali 8646 hodín športu, 9006 hodín 
talentu, 8457 hodín dobrovoľníctva. A nekonečne 
veľa hodín zážitkov!

Ich snahu ocenili vo svojich 
príhovoroch britský veľvyslanec 
Nigel Baker („Drahé Dofáčky, drahí 
Dofáci, ste inšpiráciou pre túto 
krajinu.”), riaditeľ Národnej 
kancelárie DofE Miloš Ondrášik a vo 
videopríhovore princ Edward, 
vojvoda z Edinburghu. Nakoľko bolo 
ocenených rekordne veľa mladých 
ľudí, boli rozdelení do 10 skupín  
a ocenenia si prebrali v spoločnosti 
osobností, ako Daniel Hevier, Lujza 
Garajová-Schrameková, Jakub 
Gulík, Maroš Molnár, Marián 
Porvažník, Denis Sedlák či Roman 
Poláčik.

A tým sa konečne dostávame  
k našim dvom osobnostiam – napĺňa 
nás radosťou a hrdosťou, že cez 
bronzovú a striebornú úroveň 
vystúpali k zlatu aj naši dvaja 
minuloroční absolventi, žiaci 
poslednej oktávy, Daniel Budinský  
a Jakob Ján Juhás. Jakob si 
slávnostnú chvíľu užil naživo, 

Daniela postihli, žiaľ, v najnevhodnejšej chvíli 
zdravotné problémy, obom však patrí rovnaká 
vďaka a obdiv za ich úsilie a zároveň 
reprezentáciu školy. Veríme, že budú dobrým 
príkladom a inšpiráciou pre svojich 
nasledovníkov, ktorí už pracujú na svojich 
bronzových a strieborných cieľoch.

Na záver pripájam svoje osobné poďakovanie, 
lebo ich zásluhou som sa ceremónie zúčastnil aj 
ja. Sledoval a podporoval som ich od začiatku 
ich snaženia, bol som aj fyzicky účastníkom ich 
expedičných dobrodružstiev, spoločne s nimi 
som aj ja vyrástol „a few inches taller.“ (pozn.  
o pár centimetrov vyššie)

PS: Nedovolí mi nespomenúť moju kolegyňu 
a takisto vedúcu programu DofE na našej škole 
Mgr. Andreu Budinskú, ktorá je hnacím motorom 
nášho DofE tímu, a riaditeľku školy PaedDr. 
Renátu Juhásovú, ktorá program podporuje  
i osobnou angažovanosťou. Obom ďakujem za 
spoluprácu a blahoželám k úspechu ich synov.

Mgr. Radovan Mádel
vedúci programu DofE na GFŠ

Víťazné umiestnenia v kraji
GEOGRAFICKÁ OLYMPIÁDA

Traja úspešní riešitelia školského kola Geografickej
olympiády – druháci Eliška Kotrusová, Lýdia Bratková  

a Samuel Pauček - sa vydali zabojovať o dobré umiestnenie 
aj v tom krajskom, ktoré sa konalo 19.03. na Univerzite 
Mateja Bela v Banskej Bystrici. Všetci si otestovali svoje 
vedomosti v kategórii Z a získali prvé dôležité skúsenosti aj 
v tomto type olympiády. Lýdia Bratková a Samuel Pauček sa 
stali úspešnými riešiteľmi vedomostného testu.

Samuel sa pred skúšobnú komisiu postavil ešte aj  
v kategórii B so svojím projektom na tému globalizácie.  
S prácou, v ktorej sa zamýšľa nad dôsledkami globalizácie 
na slovenskú ekonomiku a spoločnosť, si v tejto časti 
krajského kola vybojoval 1. miesto, vďaka čomu postupuje 
do celoštátneho kola.

Žiaci sa pripravujú pod odborným vedením Mgr. Mojmíra Feldsama.

BIOLOGICKÁ OLYMPIÁDA

Počas 20. a 21. marca prebiehali krajské kolá Biologickej
olympiády, na ktorých sme rovnako nemohli chýbať. 

Súťaže sa zúčastnili: Lukáš Miškov (1.A), Eliška Kotrusová 
(2.A), Miriama Kosejová (3.A).

Zvlášť však musíme vyzdvihnúť úspechy Evy Žilkovej (3.A), 
ktorá sa stala úspešnou riešiteľkou, a Matúša Martinca (2.A), 
ktorý so svojím projektom postúpil do celoslovenského finále.

Žiaci sa pripravujú pod odborným vedením Mgr. D. Tomá-
šikovej.

Všetkým ĎAKUJEME za reprezentáciu školy a našim dvom 
finalistom prajeme veľa úspechov v národnom kole.

PaedDr. Renáta Juhásová
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ZARIADENIA V MESTE

Marec v duchu kultúry, tradícií a športu
Zariadenie sociálnych služieb Hrabiny

Melekova divadelná Nová Baňa 2024 Pohronské múzeum Nová Baňa

Concerto CLOWNICO

Stolnotenisový turnaj

ZSS Hrabiny usporiadalo dňa 21. 3. 2024 Veľkonočný stolnotenisový turnaj za účasti Spojenej 
školy v Novej Bani, ZSS Prameň, Domova, n. o. Veľké Pole a domáceho ŠK Hrabiny. 

Organizátori vytvorili dve skupiny chlapcov po päť hráčov, a to A skupina pokročilí, B skupina 
začiatočníci a samostatnú skupinu tvorilo päť dievčat. V skupine A si vybojoval prvenstvo zástupca 
Spojenej školy v Novej Bani - Dunko Július, druhý bol Čermák Dušan a ako tretí skončil Kača Štefan, 
obaja zástupcovia N.O. Veľké Pole. V skupine B si zaslúžene vybojoval prvenstvo Roman Stoličný  
z N.O. Veľké Pole, druhé miesto náš Slavomír Palaj - zástupca ŠK Hrabiny a 3. miesto Tomáš Košta 
zo Spojenej školy v Novej Bani. Medzi dievčatami si cenné kovy rozdelili hráčky: 1. miesto Spojená 
škola Nová Baňa - Nataša Berkyová, 2.miesto vybojovala Zuzana Janová, ŠK Hrabiny  
a 3. miesto Petra Vráblová tiež z domáceho ŠK Hrabiny.

Ďakujeme rozhodcom Františkovi Bakošovi, Jánovi Ráchelovi a Antonovi Segéňovi, ktorí zodpovedne dohliadali na priebeh zápasu.
Gratulujeme a o rok sa tešíme opäť.

Ďakujeme mestu Nová Baňa, za poskytnutie lístkov na predstavenia 
v rámci Regionálnej súťažnej prehliadky neprofesionálnych divadiel 

dospelých z okresov Banská Štiavnica, Žarnovica, Žiar nad Hronom.  
V dňoch od 18.03.2024 do 21.03.2024 sme dostali možnosť zúčastniť sa 
všetkých štyroch večerných predstavení. Každé jedno sa nám všetkým 
veľmi páčilo.  Ďakujeme ochotníckym divadlám za spríjemnenie večerov, 
umelecké zážitky a tešíme sa opäť na podobné kultúrne predstavenia.

Jarné popoludnie dňa 21. 3.2024 sme strávili výletom do nášho 
mesta. Navštívili sme Pohronské múzeum – organizáciu 

Banskobystrického samosprávneho kraja v spolupráci s OZ Slovenský 
vidiecky parlament, OZ Vidiecky parlament mladých na Slovensku  
a Jednotou dôchodcov v Novej Bani, ktorí pripravili výstavu 
celoslovenských výrobcov kraslíc pod názvom VANDROVALO VAJCE.  
Páčila sa nám výstava veľkonočných vajíčok, ale aj expozícia sopečných 
kameňov. Návštevu mesta sme ukončili v cukrárni, kde sme si dali dobrý 
koláčik. Týmto by sme sa chceli poďakovať každému, kto prispeje 2%  
z dane nášmu občianskemu združeniu Priatelia deťom pri USS Hrabiny. 
Aj vďaka vašim príspevkom sú hradené výlety, ako bol aj tento dnešný.

Dňa 22. 3. 2024 nás poctil návštevou  umelec z Nadácie Fondu Dr. 
KLAUNA s predstavením  Concerto Clownico.

Celé predstavenie bolo veľmi živé, interaktívne, nebola núdza o dobro-
voľníkov  a asistentov klauna.

ĎAKUJEME Fondu Dr. Klauna Trenčianskej nadácie za to, že nám ich 
umelci vždy vyčaria úsmev na tvári a urobia nám dobrú a veselú náladu.

Morena, Morena, kde si prebývala ....
Morena, Morena, kde si prebývala? Tam hore na hore, v tej tmavej 

komore. Čo si tam robila? Mlieko som mútila.
Kdeže je to mlieko? Vrany ho vypili.

Kdeže sú tie vrany? Na suchom konári.
Kdeže je ten konár? Chlapci ho odťali, do vody hodili…

Týmito slovami klienti 
ZSS Hrabiny vypre-

vadili a v areáli zariadenia 
dňa 18. 3. 2024 upálili 
Morenu, ktorá  symbolizuje 
zimu, chorobu a chlad. 
Spoločne nám prišli 
zvestovať novinu o prí-
chode jari a počas 
sprievodu areálom ich 
sprevádzala ľudová hud-
ba. Upálenie Moreny je 
symbolom príchodu jari  
a s ňou spojené obdobie 
Veľkej noci. Klienti počas 
niekoľkých poobedí vyrá-
bali rozmanité veľkonočné 
dekorácie.

Mgr. Lenka Psotková, sociálna pracovníčka ZSS Hrabiny

Kategória voľného pracovného miesta:  kuchár/kuchárka
Názov a adresa zamestnávateľa: Mesto Nová Baňa, Námestie slobody 

1, 968 01 Nová Baňa
Miesto výkonu práce: ZPS ÚSMEV, Moyzesova 10, 968 01 Nová Baňa
Termín nástupu: 01. 06. 2024
Pracovný pomer:  trvalé pracovné miesto /skúšobná doba 3 mesiace
Pracovný úväzok: úväzok 1,00, práca na zmeny, denná služba 12 hod., 

krátka služba 8 hod.
Pracovná náplň: ovládanie výroby teplých a studených jedál, múčnikov, špecialít, 

spracovávať rôzne druhy mäsa (jatočné, hydina, ryby a ďalšie suroviny), poznať 
najvhodnejší spôsob ich použitia a úpravu pre stolovanie, dodržiavať HCCP program 
a správne technologické postupy pri príprave jedál, zapisovanie surovín vydaných zo 
skladu, kontrolovanie  stavu potravín v sklade podľa dohody o hmotnej zodpovednosti, 
zapisovanie surovín, ktoré treba objednať, odoberanie vzorky jedál a viesť predpísanú 
agendu, dodržiavať prevádzkový poriadok kuchyne, dodržiavať  maximálnu 
hospodárnosť pri spracovávaní surovín ako aj hotových jedál, prevádzanie čistoty 

kuchyne, hrubej prípravovne, udržiavanie čistoty v sklade, denne vykonávať 
dezinfekciu v jedálni zamestnancov – kuchynke, ukladanie a vyberanie riadu  
z umývačky riadu, dbať o čistotu el. strojov, zodpovedať za dodržiavanie hygienických 
zásad  a predpisov v stravovaní

Kvalifikačné predpoklady: stredoškolské bez maturity, stredoškolské 
s maturitou, nadstavbové – vyššie odborné vzdelanie, vzdelanie v odbore – vyučenie 
v odbore kuchár alebo stredné odborné vzdelanie 

Ďalšie požiadavky: zdravotný preukaz a zdravotná spôsobilosť sú 
podmienkou prijatia, prax potrebná

Osobnostné predpoklady: samostatnosť, práca v kolektíve, manuálna 
zručnosť, zodpovednosť v práci, profesionalita

Platové podmienky: v zmysle zákona č. 553/2003 Z. z. o odmeňovaní 
niektorých zamestnancov pri výkone práce vo verejnom záujme

Kontaktná osoba: Bc. Lucia Hudecová – vedúca ZPS ÚSMEV
tel.: +421456857039, +421 917 128 907
e-mail: socialnedd@gmail.com

Inzerát na voľné pracovné miesto Zariadenie pre seniorov ÚSMEV
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SPOMÍNAME...

Štiavnický anjel z Novej Bane – MUDr. Otília Zigová
Anestéziologička, výborná a obetavá

lekárka, vynikajúca odborníčka MUDr. 
Otília Zigová by sa bola 9. marca 2024 dožila 87 
rokov. Jej kolegovia, ale aj mnohí Novobančania, 
ktorým pomáhala ako svojim rodákom, 
spomínajú na ňu ako na výnimočného človeka. 
Jej srdce bilo pre nemocnicu, pre svoju prácu. 
Aj napriek tomu, že už bola chorá, vrátila sa do 
nemocnice, aby naďalej pomáhala pacientom. 

Po absolvovaní Lekárskej fakulty UK  
v Bratislava v roku 1961 nastúpila na interné 
oddelenie do nemocnice v Banskej Štiavnici. Po 
školení v Martine v roku 1963 vykonávala 
celkové anestézie dospelých i detí. 
Anestéziológia bola spočiatku nesamostatný 
odbor v rámci chirurgie. Prvou lekárkou, ktorá 
sa začala týmto odborom zaoberať,  bola práve 

MUDr. O. Zigová. V roku 1978 získala  
v Bratislave nadstavbovú  atestáciu z anes-
téziológie a resuscitácie. Pričinila sa o to, že  
v roku 1984 sa anestéziológia stala 
samostatným odborom a že dňa 13.10.1994 
bolo zriadené lôžkové anesteziologicko - 
resuscitačné oddelenie,  kde sa stala primárkou.  
Zaviedla doplňovanú anestéziu s éterom, 

rajským plynom. 
V roku 1969 bola 

ocenená ako najlepšia 
pracovníčka NsP v Banskej 
Štiavnici a získala 
dvojtýždňovú plavbu po 
Dunaji Bratislava - 
Budapešť- Belehrad. 

V Banskej Štiavnici 
pôsobila  takmer 50 rokov. 
Za dobu svojho pôsobenia 
spolupracovala s mnohými 
lekármi, vychovala celý rad 
odborníkov, ktorí sa venujú 
svojej práci takmer na 
celom svete.

Pomáhala  zachraňovať životy pacientov, 
liečiť ich,  čo  dokazovali ďakovné listy od 
pacientov, ale aj články v Štiavnických novinách. 
Nečudujeme sa, že táto úžasná a obetavá žena 
dostala od domácich pomenovanie „Štiavnický 
anjel“. Jej srdiečko dotĺklo 2. októbra minulého 
roku. Pochovaná je vo svojom rodnom meste  
v Novej Bani na miestnom cintoríne.

Nová Baňa je na svoju rodáčku veľmi hrdá.

Mgr. Katarína Rumanková

Zdroj: História zdravotníctva v Banskej 
Štiavnici, Vladimír Poprac a kolektív (Kniha, 

ktorú pokrstila práve MUDr. Otília Zigová 
lupienkami ruží z jej vlastnej záhradky)
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Zimná príprava Jazdeckej školy Beri vrcholí
V mesiaci marec nás čakali prvé drezúrne preteky tejto 

sezóny, na ktoré sa naše jazdkyne poctivo pripravovali 
celú zimu. Dňa 27. 2. 2024 sme zamierili  na drezúrne 
sústredenie do Jurského dvora pri Nitre v zložení Ela Námešná 
s koníkom Don Mateo, Tamara Gregušková s kobylkou 
Olympia a Hana Psotková s koníkom Toti. Tu sme si trénovali 
v drezúrnom obdĺžniku precíznosť prevedenia daných cvikov  
a príkladné zajazdenie drezúrnych úloh. Doladili sme posledné 
detaily a 3.3. 2024 sme sa v rovnakom zložení zúčastnili 
Marcových  drezúrnych pretekov v Žrebčíne v Motešiciach.  
Z podujatia sme si domov priniesli krásne ocenenia a plno 
pekných zážitkov.

Taktiež nás tento mesiac - 10. 3. - čakali prvé  hobby preteky 
na domácej pôde. Pretekali sme už od rána v drezúre  
a parkúre - od 15 cm až do 70 cm. Pre našich najmenších 
jazdcov bola pripravená detská súťaž. Celý deň nás 
sprevádzala príjemná, pozitívna a priateľská atmosféra. 

O týždeň neskôr - 17. 3. - Jazdecká škola Beri usporiadala skúšky základného výcviku jazdca. Skúška sa skladala z teoretickej a praktickej časti, 
kde si budúci členovia nášho športového klubu preverili svoje znalosti v písomnom teste a hodnotiacej komisii predviedli základnú jazdu s prvkami 
drezúry aj parkúru. Dokopy, aj napriek náročnosti skúšky, sa skúšku podarilo zložiť všetkým jedenástim jazdcom z nášho aj z okolitých klubov.

Všetkým jazdcom aj koníkom ďakujeme za vzornú reprezentáciu klubu, súčasne ďakujeme mestu Nová Baňa za finančnú podporu pri všetkých troch 
akciách.

Hana Psotková, členka jazdeckého klubu

N. Baňa - Jacovce 14:4  /Mišík 4,5; Zigo 4,5; Harmady 3; Kršiak 2/
N. Zámky - N. Baňa 11:7  /Mišík 3; Kršiak 2; Zigo 1; Páleník 1/
Komárno - N. Baňa 11:7  /Zigo 3; Mišík 2; Kršiak 1,5; Škvarka 0,5/
N. Baňa - Žirany 12:6  /Kršiak 3,5; Mišík 3,5; Páleník 3,5; Repiský 1; 

Harmady 0,5/

Tabuľka po 21. kole:  1. Komárno 21  16  2  3    232:146   55
2. Nová Baňa 21  16  2  3    239:139   55
3. N. Zámky 21  12  3  6    219:159   48
Ing. S. Katina, Stolnotenisový klub Nová Baňa




